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la ședința de lucru pe probleme 

de agricultură

f
de la Brașov din 9 ianuarie 1981

Continuind fructuosul dialog cu oamenii muncii privind măsurile 
\ întreprinse pentru desfășurarea in cele mai bune condiții a activității 

economice in acest an de debut al noului cincinal, sub semnul 
' dragostei și recunoștinței fierbinți pe care întregul nostru popor 
j le nutrește față de partid, față de secretarul său general, ieri a început

VIZITA DE L»U AIIIVARAȘIIIIII

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, a 
început joi, 15 ianuarie, o vi

zită de lucru în județul Brașov, 
unul din cele mai puternice ju
dețe industrializate din țara 
noastră, cu o veche și îndelun
gată tradiție muncitorească.

în această vizită tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a fost înso
țit de tovarășii losif Banc, Emil 
Bobu, Gheorghe Oprea.

Continuîndu-și dialogul cu 
tara, secretarul general al 
partidului, președintele Republi
cii, a analizat, împreună cu re
prezentanții organelor locale, cu 
cadre de răspundere din Între
prinderile economice, cu specia
liști și muncitori, modul în care 
s-au realizat prevederile cincina
lului recent încheiat, precum și 
măsurile întreprinse pentru des
fășurarea în cele mai bune con
diții. sub semnul exigențelor ca
litative stabilite de Congresul al 
XII-lea al P.C.R., de plenara 
Comitetului Central al partidu
lui din decembrie 1980, a acti
vității economice în acest an de 
debut al noii etape de făurire 
a societății socialiste multilateral 
dezvoltate în patria noastră — 
cincinalul 1981—1985.

Vizita s-a desfășurat sub sem
nul dragostei și recunoștinței 
fierbinți pe care le nutresc, ală
turi de întregul nostru popor, 
oamenii muncii — români, ma
ghiari, germani și de alte na
ționalități — ce trăiesc în Țara 
Bîrsei, străvechi pămint româ
nesc, față de partid, față de 
secretarul său general, ale cărui 
repetate vizite pe aceste me
leaguri ale țării au determinat 
dinamizarea dezvoltării orașelor 
și satelor județului, ca dealtfel 
a tuturor localităților patriei.

Oamenii muncii brașoveni 
au întimplnat, și de această 
dată, cu toată dragostea, cu sen
timente de aleasă stimă și pre
țuire pe secretarul general al 
partidului, președintele Republi
cii, de a cărui prodigioasă acti
vitate, pătrunsă de o exemplară 
dăruire patriotică și .înaltă răs
pundere revoluționară sînt indi
solubil legate atit marile reali
zări in dezvoltarea României pe 
calea socialismului și comunis
mului, cit și perspectivele înfăp
tuirii aspirațiilor poporului nos
tru spre progres și bunăstare, 
spre o lume a păcii și colabo
rării între popoare.

Vizita de lucru a tovarășului 
Nicolae Ceaușescu în județul 
Brașov a început în orașul 
Zărnești, una din localitățile în 
plină dezvoltare din această 
parte a țării.

La intrarea în oraș, mii de lo
cuitori au ieșit în întimpinarea 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
salutind cu deosebită stimă pe 
conducătorul partidului și statu
lui nostru. Prin ovații și urale, 
ei au dat expresie recunoștinței 
profunde față de secretarul ge
neral al partidului, președintele 
Republicii, care iși dedică în
treaga viață progresului țării, 
bunăstării poporului, creșterii 
prestigiului patriei noastre socia
liste în lume.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
răspuns cu căldură manifestări
lor entuziaste ale mulțimii care 
l-au însoțit pînă la porțile în

treprinderii „6 Martie" — pri
mul obiectiv al vizitei —, unde, 
pe un mare panou se afla în
scrisă urarea ..Bine ați venit, 
iubite tovarășe Nicolae Ceaușescu 
in Întreprinderea noastră!" 
Din mii de piepturi se scanda 
cu însuflețire „Ceaușescu — 
P.C.R. !", „Ceaușescu și po
porul 1", „Ceaușescu — la mulți 
ani !". Cei prezenți au ținut să 
adreseze tovarășului Nicolae 
Ceaușescu cu ocazia apropiatei 

■aniversări a zilei sale de naș
tere, sărbătoare scumpă întregu
lui nostru popor, urarea fierbin
te de viață îndelungată, de multă 
sănătate și putere de muncă, in 
fruntea partidului și statului,

\
j*

*

pentru a conduce țara pe noi 
culmi de civilizație și progres.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a fost salutat de Gheorghe Du- 
mitrache, prim-secretar al Co
mitetului județean Brașov al 
P.C.R.. președintele Consiliului 
popular județean, de membri 
ai Biroului județean de par
tid și ai Comitetului orășenesc 
Zărnești al P.C.R. Erau de 
față Gheorghe Petrescu, mi
nistru secretar de stat la Mi
nisterul Industriei Construc
țiilor de Mașini, reprezentanți 
ai conducerii întreprinderii

(Continuare în pag. a 11-a)

Stimați tovarăși,

Așa cum am menționat și la 
deschiderea lucrărilor, scopul 
acestei consfătuiri, care are loc 
in primele zile ale anului 1981 — 
deși in agricultură era obiceiul 
ca ianuarie și februarie să fie 
considerate luni „liniștite- — a 
fost acela de a discuta unele stări 
de lucruri din acest domeniu și 
de a stabili ce trebuie să facem 
pentru a asigura realizarea in 
cele mai bune condiții a hotăriri- 
lor Congresului al XII-lea, care 
a pus in fața întregului partid, a 
tuturor oamenilor muncii, a ță
rănimii. sarcina de a așeza — in 
cincinalul in care am intrat — 
agricultura pe o bază nouă. Așa 
cum am stabilit, trebuie să reali
zăm o adevărată revoluție agra
ră. in ce privește producția, pro
ductivitatea. nivelul tehnic, gra
dul general al activității satelor 
noastre.

în cursul dezbaterilor de astăzi, 
s-a insistat mult asupra măsuri
lor ce trebuie luate in vederea 
înfăptuirii neabătut a legilor, a 
actelor normative și programe
lor pe 1981. Aceste acte normati
ve, programele, care s-au publi- 

'cat și s-au dezbătut cu oamenii 
muncii, cu țărănimea, cu lucră
torii din agricultură, au drept 
scop creșterea intr-un ritm mai 
înalt a producției agricole in 
toate sectoarele, atit a producției 
vegetale cit și a celei animaliere.

Ne propunem. în primul rind, 
ca, incepind din 1981, să asigu
răm punerea in valoare, îrrtr-o 
mai mare măsură, a întregii su
prafețe agricole, a întregii su
prafețe a tării. Să facem totul 
pentru a opri diminuarea supra
fețelor agricole și anabile și a 
asigura o mai bună gospodărire a 
întregului fond funciar, a între
gului teritoriu al țării. Prin apli
carea măsurilor de sistematizare, 
să reducem suprafețele ocupate 
cu construcții sau alte activități 
și să mărim suprafața agricolă 
și arabilă. Ministerul Agriculturii 
trebuie să-și îndeplinească in 
condiții mai bune atribuțiile în 
gospodărirea rațională a supra
feței agricole. El trebuie să facă 
aceasta împreună cu C.S.P.-ul, 

. cp celelalte. organe, de.stat — iar 
sarcina. ' pe'ansamblu,• revine 
Consiliului de Miriștri. Trebuie 
să punem ordine în buna gospo
dărire a pămintului — care con
stituie mijlocul de bază în agri
cultură. factorul esențial pentru 
creșterea producției agricole. Su
prafața României este cunoscută 
și nu avem altceva de făcut decit 
să o gospodărim rațional. Să nu 
mai admitem diminuarea supra
feței agricole și arabile, să acțio
năm cu fermitate pentru crește
rea acestei suprafețe. Să organi
zăm lucrările de îmbunătățiri 
funciare, să asigurăm creșterea 
productivității, obținerea unor 
producții mari la hectar. Aceasta 
este, de fapt, problema esențială 
de la care trebuie să pornim în 
acest an. Răspunderi mari revin 
în această direcție consiliilor 
populare județene, orășenești și 
comunale.

In al doilea rînd, avem în ve
dere să trecem la un nou sistem 
de aprovizionare cu produse 
agroalimentare. bazat pe auto- 
conducere. pe autoaprovizionarea 
și autogesliunea fiecărui județ, 
fiecărui oraș, fiecărei localități. 
S-a discutat astăzi pe larg și 
s-au clarificat problemele acte
lor normative elaborate și adop
tate în acest sens. Pe baza aces
tor acte normative, fiecare județ 
trebuie să iși asigure aprovizio
narea agroalimentară din toate 
punctele de vedere. Prin norme
le și programele stabilite s-a asi
gurat fiecărui județ baza mate
rială pentru reali: irca produc
ției vegetale și animaliere pla
nificate, pentru asigurarea co
respunzătoare a aprovizionării 
și, totodată, pentru livrările la 
fondul centralizat al statului. La 
stabilirea necesarului pentru 
1981 și pentru întregul cincinal, 
s-a pornit de la consumul mediu 
realizat în 1980, care, pe ansam
blu. se înscrie în prevederile 
planului cincinal încheiat. In 
continuare, se asigură o creștere 
corespunzătoare atit a producției 
cit și a consumului pe fiecare 
județ. în raport cu hotăririle 
Congresului al XII-lea al parti
dului. In linii generale, trebuie• • • • 0
I
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să ajungem la un consum de 
carne de circa 68—70 kg in 1985, 
eșalonind creșterea în fiecare an, 
in funcție de realizarea produc
țiilor planificate. S-a discutat 
astăzi cu fiecare județ și s-a sta
bilit ca. prin realizarea progra
melor, să se asigure in mod co
respunzător efectivele și tot ce 
este necesar, atit pentru pro
ducția de carne, lapte, ouă. cit 
și pentru producția de legume, 
fructe și celelalte produse. Ho- 
tăritor este acum să luăm măsuri 
pentru realizarea in întregime a 
programelor, a producțiilor 
stabilite, deoarece nimeni nu 
va putea să consume mai 
mult decit va produce. Dacă 
nu vom realiza programele 
stabilite, producțiile prevăzute, 
înseamnă că nu vom putea reali
za nici nivelul de consumuri 
stabilit.

Față de nivelul realizat în 
1980, producțiile prevăzute prin 
plan nu sint prea mari: după 
mine sint destul de ponderate 
și pot fi nu numai realizate, ci 
și depășite. Producția de ce
reale este, de exemplu, sub 
4 000 kg. în medie, la hectar, 
iar cea de porumb de 3 600—3 700 
kg; or, noi avem posibilități și 
trebuie să facem totul pentru 
a ajunge la cel puțin 4 000 kg 
pe hectar. Producția prevăzută 
la legume, la celelalte produse 
vegetale, nu este nici ea prea 
mare. De asemenea, producțiile 
animaliere prevăzute, ținînd cont 
de efective, nu sint prea mari; 
numai prin realizarea natalită
ții la indicii stabiliți putem asi
gura depășirea lor. Realizarea 
greutății planificate la tăiere, 
la fiecare specie, oferă, de ase
menea, posibilitatea obținerii 
producției de carne prevăzute.

Sînt însă necesare măsuri ho- 
tărîte pentru a introduce ordi
ne și disciplină în întreaga 
producție agricolă. în primul 
rînd, se impun măsuri hotărîte 
în sectorul de stat și coope
ratist, sectorul hotărîtor, care 
deține circa 92 la sută din su
prafața agricolă. Prin organiza
rea pe care o avem, prin pro
ducțiile obținute de multe uni
tăți și multe județe, dispunem 
țlg . fiabilitatea, nu numai d'- a 
realiza, dar chiar de a depăs 
producțiile stabilite. De altfel, 
în cincinalul pe care l-am în
cheiat, am realizat o producție 
medie anuală de peste 19 mi
lioane tone de cereale, cu peste 
4 milioane tone anual peste 
media din cincinalul anterior. 
Este adevărat, nu am realizat 
prevederile planului, dar am 
obținut totuși o creștere se
rioasă, care demonstrează că 
dispunem de tot ce e necesar 
pentru ca, în noul cincinal, să 
îndeplinim în întregime preve
derile planului, hotăririle Con
gresului al XII-lea al parti
dului.

Avem județe care au realizat 
producții cerealiere de 4 000, 
4 500 și chiar 5 000 kg la hectar 
și unități de stat și coopera
tiste care au obținut producții 
de 10 000 și 12 000 kg la hectar. 
Deci avem o experiență bună 
pe care, în mod obligatoriu, 
trebuie să o generalizăm. Insist 
asupra acestui lucru . pentru că 
hotăritor pentru realizarea tu
turor programelor noastre este 
creșterea producției. Realizînd 
producția de cereale, producția 
vegetală în general, vom avea 
condiții să realizăm și pro
gramul din zootehnie, vom asi
gura producția de carne, lapte, 
ouă șl lînă necesară.

în același timp, este necesar 
să acționăm ca toți oamenii 
muncii din agricultură care de
țin, sub o formă sau alta, o su
prafață de teren agricol, să asi
gure lucrarea și folosirea ei in 
întregime. Mă refer la membrii 
cooperatori, la oamenii muncii 
din întreprinderile de stat, din 
S.M.A.-uri — întrucît șl ei pri
mesc anumite suprafețe în folo
sință —, dar și la ceilalți locui
tori din zonele cooperativizate, 
inclusiv de la orașe, care au 
teren agricol. De asemenea, să 
ne ocupăm în măsură mai mare 
de sectorul necooperativizat. 
Deși nu are o Rondere mare, 
dacă luăm in considerație pășu
nile și numărul de animale e- 
xistente în acest sector, putem 
spune că el deține, totuși, un rol

TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU 

a primit pe ambasadorul 

Republicii Ghana
Președintele Republicii Socia

liste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, a primit, joi după- 
amiază, in stațiunea Predeal, pe 

important în prodilcția generală 
agricolă — în pomicultură, in 
viticultură șj. mai ales, in creș
terea animalelor, in producția 
de carne, lapte și lină. De aceea 
să acordăm intregul sprijin 
acestui sector, astfel ca țăranii 
din zonele necooperativizate 
să-și organizeze mai bine acti
vitatea de producție, să poată 
contribui la creșterea producției 
generale agricole, inclusiv să 
livreze mai multe produse statu
lui pentru fondul centralizat.

încă din acest an, pe lingă 
dezvoltarea creșterii animalelor 
— pentru care avem un pro
gram mai vechi — să trecem la 
cultivarea de către membrii 
cooperatori, țărani individuali 
și alți cetățeni, pe terenurile 
lor, a plantelor oleaginoase, 
florii-soarelui, • rapiței, precum 
și a sfeclei de zahăr. Pe a- 
ceastă cale să asigurăm satelor, 
într-o măsură însemnată, canti
tățile necesare de zahăr și ulei. 
Practic, la 10(1 kg de floarea - 
soarelui sau de rapiță — pro
ducțiile sint aproape aceleași — 
se asigură 37 pînă la 40 kg de 
ulei, ceea ce reprezintă con
sumul unei familii, inclusiv o 
rezervă pentru vînzare. Se poate 
cultiva floarea-soarelui și inter
calat. Același lucru se poate 
spune și în ce privește zahărul. 
Din 100 kg de sfecla se asigură 
circa 10 kg de zahăr. Fiecare 
poate să producă ușor 300—400 
kg de sfeclă asigurindu-și astfel 
30—40 kg de zahăr, deci con
sumul necesar plus o rezervă. 
Inclusiv în parcurile din orașe 
putem pune legume, floarea-soa
relui, asigurînd astfel și vege
tație, dar și posibilități de îm
bunătățire a aprovizionării popu
lației. Să dezvoltăm, de aseme
nea, producția de miere. Fie
care cetățean, cu un stup sau 
doi, își poate asigura 10—20 kg 
de miere — un aliment mai bun 
decît zahărul. Deci, sint multe 
posibilități să realizăm, încă 
«din acest an in gospodă
riile populației, o producție 
importantă. Nu doresc să mă 
opresc mai mult asupra acestor 
probleme.

Am discutat încă în vară pro
gramul de creștere a. animalelor. 
S-au stabilit măsuri ca în fie
care comună, prin sistemul coo
peratist sau al consiliilor popu
lare. să organizăm maternități, 
să obținem creșterea substan
țială a numărului de porci și 
păsări în gospodăriile populației, 
pentru a se satisface necesarul 
consumului propriu și a se livra 
și la fondul de stat.

Să folosim masiv sistemul 
gospodăresc de creștere a ani
malelor și să utilizăm corespun
zător furajele pe care le avem. 
Mă refer la porci și la păsări, 
pentru că la oi hrana trebuie 
realizată în întregime pe pă
șuni și finețe. De asemenea, 
pentru bovine baza furajeră tre
buie să o constituie pășunile, fi- 
nețele precum și unele subpro
duse agricole cum sint paiele, 
cocenii și altele.

Toate aceste probleme trebuie 
cuprinse Intr-un program unitar 
de creștere a producției vegetale 
și animaliere, nivelele stabilite 
fiind considerate ca minime. Ni
meni nu va fi criticat că a pro
dus mai mult ; dimpotrivă, vom 
premia pe aceia care vor reuși 
să producă peste plan. Dealt
fel prin actele normative discu
tate se prevede că depășirea 
producției dă dreptul fiecărui 
județ să retină pentru consum o 
cantitate mai mare de produse. 
Vom introduce și alte stimu
lente morale. Trebuie să consti
tuie o mîndrie pentru producă
tori să se prezinte la expoziții, 
la tirguri cu cele mai bune ani
male, cu producțiile cele mai ri
dicate, să apară animal în între
ceri cu rezultatele cele mai 
bune.

în cursul dezbaterilor din 
această ședință, toate județele 
și-au luat angajamentul să ac
ționeze pentru ca anul 1981 să 
constituie anul hotărîtor pentru 
realizarea programului de creș
tere a producției agricole vege
tale și animaliere.

Hotăritoare sînt acum măsu
rile in vederea bunei organizări 
a activității de producție. Să în
cepem prin introducerea ordinii 
și disciplinei, prin întărirea răs

Kwame Addae, ambasadorul 
Republicii Ghana la București, 
în vizită de rămas bun, în legă
tură cu încheierea misiunii sale 

punderii pentru executarea lu
crărilor agricole. N-as putea să 
nu menționez că. în 1980, pe 
lingă condițiile climaterice nu 
prea bune, multe din minusurile 
producției agricole se datoresc 
deficiențelor organizatorice, fe
lului în care s-a acționat pentru 
executarea lucrărilor, lipsei de 
răspundere din partea organe
lor agricole, a consiliilor popu
lare și. desigur, a organizațiilor 
și organelor de partid. Trebuie 
să spunem că și în toamna anu
lui 1980 lucrările s-au desfășu
rat în mod necorespunzător, atit 
în ce privește strinsul recoltei, 
cit și insămințările. Cu toate că 
am avut un timp mai bun decit 
în 1979, s-au depășit perioadele 
optime de însămințări. Rezulta
tele s-au putut vedea în cimp : 
orzul și griul însămințat la timp 
au răsărit și au înfrățit, cele in- 
tirziate, chiar numai cu o săp- 
tămină, nu au răsărit complet 
nici acum. Sint încă județe unde 
nu s-au terminat arăturile de 
loamnă — și este cunoscut că 
realizarea lor la timp asigură o 
producție suplimentară de citeva 
sute de kg la hectar ; cîteodată. 
arăturile hotărăsc soarta întregii 
producții.

S-au elaborat normele de exe
cutare a lucrărilor agricole, de 
asigurare a densităților, a însă- 
mînțării și recoltării în perioa
dele optime. Este necesar să fie 
bine înțeles că aceste norme sînt 
obligatorii și că ele trebuie 
realizate in întregime. Se impun 
măsuri din partea Ministerului 
Agriculturii și a Academiei 
Agricole pentru asigurarea se
mințelor și a materialului sădi- 
tor. in raport cu raionarea si zo
narea stabilită de organele de 
specialitate. De exemplu, să se 
interzică complet de a se mai 
însămința in zonele de deal și 
munte porumb cu o durată mare 
de vegetație. Orice încălcare a 
prevederilor normelor de zonare 
a plantelor va fi considerată în
călcare a legii si sancționată, nu 
prin critică și autocritică, ci în 
conformitate cu prevederile 
legii. Avem hibrizi cu o perioa
dă scurta de coacere, care ajung 
la maturitate și în zonele de 
deal și munte și dau producții 
relativ bune. Academia, cerce
tarea agricolă, trebuie să reali
zeze în continuare noi hibrizi de 
mai mare productivitate, cu o 
durată mai mică de vegetație si 
coacere. Dar și hibrizii pe care-i 
avem acum pot asigura produc
ții corespunzătoare. Acest lucru 
este valabil și la griu. si in legu
micultura, în toate sectoarele.

Normele pe care le-am elabo
rat și care au căpătat putere de 
lege trebuie aplicate cu toată 
fermitatea. Să se ia măsuri ca. 
în toate județele, să se asigure 
semințele, materialul săditor co
respunzător. să se realizeze lur 
crările așa cum s-a stabilit. Pri
ma etapă de primăvară trebuie 
s-o începem în februarie și să o 
terminăm în primele zile ale 
lui martie. Să punem, capăt ten
dinței unor specialiști de a 
amina lucrările, alungind să în- 
sămințeze culturile din prima 
epocă în aprilie, cînd ar trebui 
să fie deja răsărite. Nu doresc să 
intru in amănunte, dar această 
practică există in toate județele. 
Atrag foarte serios atenția asu
pra necesității respectării pre
vederilor legii privind insămin- 
țarea in perioada optimă.

De asemenea, să luăm toate 
măsurile pentru a scurta durata 
de executare a lucrărilor, in spe
cial a stnngerii recoltei. Avem 
acum tractoare și mașini agricole 
care pot asigura stringerea recol
tei. arăturile, insămințările și 
toate celelalte lucrări intr-o pe
rioadă foarte scurtă. Stringerea 
recoltei la cerealele de vară o 
putem realiza, cu utilajele de 
care dispunem, în maximum 10 
zile ; stringerea porumbului cu 
mijloacele existente, o putem 
realiza in 30 de zile. Arăturile 
din vară, pe cele 2 milioane ju
mătate de hectare, le putem exe
cuta, folosind în întregime mij
loacele din dotare. în 10—12 zile. 
Iată de ce sint necesare măsuri 
foarte hotărite pentru a intro-

(Continuare in pag. a IlI-a)

, în țara noastră.
Cu acest prilej a avut loc o 

convorbire, care s-a desfășurat 
într-o atmosferă cordială.



„SCINTEIA TINERETULUI1' pag. 2 VINERI 16 IANUARIE 1981

Vizitade lucru a tovarășului NicoIaeCeaușescu
(Urmare din pag. I)

„8 Martie” ți ai Consiliului oa
menilor muncii din întreprin
dere.

La sosire, o gardă de o- 
noare. formată din militari, 
membri ai gărzilor patriotice 
și ai detașamentelor de pregă
tire a tineretului pentru apă
rarea patriei, prezintă ono
rul.

Expresie a sentimentelor de 
bucurie, dragoste, stimă și re
cunoștință față de cel mai iu
bit fiu al poporului, tineri și 
tinere, pionieri oferă tovarășu
lui Nicolae Ceaușescu buchete 
de flori. Potrivit obiceiului, 
secretarului general al parti
dului i se oferă piine și sare.

Dialogul cu cei ce muncesc 
la întreprinderea „6 Martie” 
Începe In cadrul unei expoziții 
unde directorul general ai u- 
nității. Vasile Potec, prezintă 
principalele produse care se 
realizează aici — mașini-unelte 
speciale, o gamă largă, com
plexă de accesorii pentru ma- 
ținile-uneltc, moderne moto
rete ,,Mobra“. o mare va
rietate de biciclete pentru 
toate virstele. Gazdele ara
tă că preocuparea de bază 
a unității este diversifica
rea continuă a acestor pro
duse și extinderea unor pro
cedee tehnologice moderne, 
care să asigure o continuă re
ducere a consumului de metal. 
Cu acest prilej, se prezintă to
varășului Nicolae Ceaușescu un 
tip nou de motoretă denumită 
„Mobra-Hoinar“ care, pe lingă 
faptul că este mai robustă 
are și un consum de combusti
bil redus față de produsele an
terioare. Se prezintă, de aseme
nea. noi tipuri de biciclete din 
cele 19 sortimente ce se fabrică 
Ln prezent in unitate și care se 
remarcă printr-o greutate mai 
redusă, o estetică superioară.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
apreciind rezultatele obținute 
In diversificarea acestor pro
duse. recomandă conducerii 
Întreprinderii să treacă la o 
tipizare mai largă a elemente
lor din componenta motorete
lor ți mai ales a bicicletelor țl 
Bă aibă în vedere, in conti
nuare. reducerea greutății lor 
prin folosirea unor țevi mai 
Bubțiri. conicizate, care s-au 
dovedit mai rezistente.

! După această discuție asu
pra realizărilor obținute pmă 
acum și a perspectivelor de 
dezvoltare, secretarul general 
al partidului este invitat să 
viziteze unele sectoare de fa-

■ bricație ale Întreprinderii.
Se remarcă cu acest prilej 

preocuparea specialiștilor uni
tății in direcția autodotării 
cu unele utilaje și agregate com
plexe realizate ln întreprinde
re. eliminind astfel im
portul unor asemenea mașini. 
Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
cere conducerii întreprinderii 
să persevereze in această ac
țiune pentru a realiza noi u- 
tilaje ți mașini-unelte pentru 
necesitățile întreprinderii și 
chiar pentru export.

In încheierea vizitei. direc
torul general al unității a mul
țumit tovarășului Nicolae 
Ceaușescu pentru indicațiile 
primite acum, la început de 
cincinal, care deschid o nouă 
perspectivă activității întregu
lui colectiv și l-a asigurat că 
muncitorii, tehnicienii și ingi
nerii întreprinderii sint ferm 
hotăriți să ridice pe o nouă 
treaptă eficiența economică in 
toate domeniile de activitate, 
■duclndu-și astfel o contribuție 
sporită la înfăptuirea cu suc
ces a planului pe 1981. a preve
derilor noului cincinal.

Dialogul de lucru al secretaru
lui general al partidului a con
tinuat in orașul Kișnuv. Ia între
prinderea de scule.

Muncitorii acestei importante 
unități a economiei romanești 
au intlmpinat pe tovarășul 
Nicolae Ceaușescu cu bucurie 
nețărmurită, cu profundă dra
goste și prețuire, exprimindu-și, 
totodată, prin urale și ovații, 

ațiinca lor mulțumire pentru con
dițiile minunate de munca și 
viață ce le-au fost create prin 
grija permanentă a secretarului 
general al partidului.

La sosirea in întreprindere, to
varășul Nicolae Ceaușescu a fost 
salutat de Vasile Cniper. prim- 
secrelar al Comitetului orășenesc 
de partid, primarul orașului, 
Ștefan Radu, directorul între
prinderii de scule, de reprezen
tând ai consiliului oamenilor 
muncii, de numeroși muncitori.

Un detașament al gărzilor pa
triotice și al formațiunilor de 
pregătire a tineretului pentru 
apărarea patriei prezintă onorul. 
Un grup de șoimi ai patriei, de 
tineri și tinere l-au înconjurat 
cu emoție p»y secretarul general 
al partidului, oferindu-i buchete 
de flori.

Apoi, secretarul general al 
partidului vizitează unele secții 
ale întreprinderii. în fața unor 
machete și grafice, gazdele înfă
țișează evoluția intreprinderii. 
dinamica principalilor indicatori 

(economici și căile viitoare de 
dezvoltare, se face un bilanț al 
rezultatelor obținute pină acum. 
Se arată cți in cincinalul recent 
încheiat s-a obținut o producție 
suplimentară de peste 900 mili
oane lei. în urma indicațiilor 
primite cu prilejul precedentei 
vizite a secretarului general al 
partidului in această unitate s-a 
realizat o producție suplimentară 
la export de 40 milioane?lei va
lută. Pe parcursul vizitei, tova
rășul Nicolae Ceaușescu urmă
rește cu atenție unele procedee 
tehnologice moderne. primind 
explicații in legătură cu eficien
ța lor economică in fabricarea 
de scule și diversificarea lor. 
Gazdele il informează pe 
secretarul general al parti
dului despre perspectivele 
dezvoltării producției de scule 
ln cincinalul in care am pășit 
recent. Se relevă că pentru în
deplinirea sarcinilor sporite ce 
revin întreprinderii în perioada 
1981—198", unitatea va moderni
za fluxul de producție prin in
troducerea unor utilaje speciali
zate. cu productivitate ridicată 
care vor fi realizate, de aseme
nea. prin autodolare. acțiune ce 
se bucură de o deosebită atentie 
in întreprindere. Din discuții re
iese că producția de scule va fi 
dublată, cremdu-se astfel și mai 
mari posibilități pentru export.

Apreciind rezultatele obținute, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
recomandat conducerii unității 
continuarea eforturilor pentru 
asimilarea unor noi produse de 
înaltă tehnicitate, lărgirea fabri
cației de mașini-unelte pentru 
scule In vederea dotării și altor 
întreprinderi constructoare de 
mașini din țara noastră, dezvol
tarea pe mai departe a sectoru
lui de autoutilare pentru mașini 
și instalații necesare fabricației 
curenta din intreprinderi. S-a

recomandat, ln mod deosebit, să 
se execute toate sculele necesare 
fabricației autoturismului Oltcit, 

în timpul vizitei, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu s-a oprit in 
diverse sectoare de muncă, a stat 
de vorbă cu numeroși muncitori, 
interesmdu-se de condițiile lor 
de lucru și de viață.

La sfîrșitul vizitei, care a con
stituit pentru colectivul acestei 
unități un puternic stimulent, 
conducerea întreprinderii a adre
sat tovarășului Nicolae Ceaușescu 
cele mai calde mulțumiri pentru 
recomandările făcute, angajin- 
du-se, totodată, că nu vor precu
peți nici un efort pentru îndepli
nirea în cele mai bune condiții 
a sarcinilor de plan pe anul in 
curs și pe intregul cincinal.

La plecarea din unitate, tova
rășul Nicolae Ceaușescu a fost 
Înconjurat din nou cu multă dra

goste și bucurie de muncitori, 
tehnicieni și ingineri, care i-au 
făcut, pe Întregul parcurs al vi
zitei. o primire deosebit de căl
duroasă. Se scanda cu entuziasm 
„Ceaușescu-P.C.R. !'*,  „Ceaușescu 
și poporul !", „Ceaușescu — La 
mulți ani !“. cei prezenți adresîn- 
du-i din adincul inimii, cu pri
lejul apropiatei aniversări a zilei 
de naștere, urări de sănătate și 
fericire, viață indelungată și pu
tere de muncă In activitatea ee 
o desfășoară in fruntea partidu
lui și statului, pentru fericirea și 
bunăstarea poporului român. 
Fanfara orașului Rișnov intonea
ză tradiționala urare . La mulți 
ani !“.

Luindu-și rămas bun de la gaz
de, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a spus : „Vă felicit, dragi tova
răși. pentru rezultatele din anul 
care s-a incheiat și din intregul 

cincinal si vă doresc succese tot 
mai mari in anul 1981 și in cin
cinalul actual. Multă sănătate șl 
multă fericire 1 La revedere I”.

Vizita de lucru a tovarășului 
Nicolae Ceaușescu in județul 
Brașov a continuat la între
prinderea de construcții aero
nautice Brașov — unitate cre
ată și dezvoltată din inițiativa 
și cu sprijinul direct al secre
tarului general al partidului, 
președintele Republicii, ln ca
drul programului național de 
dezvoltare a unei puternice in
dustrii aeronautice care să sa
tisfacă necesitățile în continuă 
creștere ale economiei româ
nești.

La sosire, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a fost salutat dm 
muncitorii care lucrează ln 
această modernă unitate indus
trială, cu calde urări de bun 

venit, de sănătate șl de viață 
lungă, de putere de muncă In 
fruntea partidului și statului.

Secretarul general al parti
dului a fost intimpinat de to
varășii Gheorghe Boldur. ad
junct al ministrului industriei 
construcțiilor de mașini. loan 
Drăghici, primarul municipiu
lui Brașov, Dumitru Barbp, 
directorul uzinei.

In centrul dialogului cu ca
drele de conducere din Minis
terul Industriei Construcțiilor 
de Mașini, cu reprezentanții or
ganelor locale de părtid și de 
stat, cu specialiștii și munci
torii uzinei s-au aflat probleme 
de strictă actualitate vizînd ri
dicarea pe o treaptă superioară 
a întregii activități in această 
ramură de virf a economiei 
noastre naționale, ln noul cin
cinal 1981—1985.

In acest cadru, gazdele au 
prezentat principalii indicatori 
economici ai intreprinderii, care 
reflectă preocuparea constantă 
a acestui colectiv de a realiza 
și depăși sarcinile de plan, de 
a obține produse de înaltă ca
litate. competitive pe plan in
ternațional. Reține, in acest sens, 
atenția faptul că sarcinile cin
cinalului trecut au fost Înde
plinite încă la 30 iunie 1980 — 
la producția globală, iar la ex
port la 1 martie anul trecut. 
Acest lucru a permis colectivu
lui intreprinderii să obțină o 
producție suplimentară aprecia
bilă, iar la export sarcinile să 
fie substanțial depășite. In pre
zent, aici se realizează, in fa
bricație de serie, diferite tipuri 
de elicoptere, avioane, planoa
re și motoplanoare, cu o gamă 
largă de utilități.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
a avut cuvinte de înaltă apre
ciere față de rezultatele obți
nute de colectivul brașovean șl 
a subliniat că se impune, avind 
în vedere zestrea tehnică a 
uzinei, precum și existența u- 
nor buni specialiști, să se dez
volte producția actuală, precum 
și cea de noi tipuri de aeronave 
de concepție ptoprie, care să 
răspundă intr-o mai mare mă
sură solicitărilor beneficiari
lor interni și externi.

Transpunînd in viață Indica
țiile secretarului general al 
partidului date cu prilejul vi
zitei anterioare, colectivul în
treprinderii a reușit să reali
zeze. în concepție proprie, di
ferite echipamente opționale 
care au mărit versabilitatea a- 
paratelor, obținindu-se, totoda
tă. importante economii de 
valută.

Apreciind toate aceste reali
zări, secretarul general al parti
dului a cerut specialiștilor mi
nisterului de resort și ai uzinei 
să acționeze pentru integrarea 
tuturor reperelor și echipamen
telor din dotarea aeronavelor 
produse aici, a .subliniat nece
sitatea de a se reduce tot mai 
mult importul unor piese care 
grevează asupra eficienței eco
nomice a uzinei.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a acordat, totodată, o atenție 
deosebită creșterii calității pro
duselor realizate de uzină. In 
acest sens, au fost evidențiate 
diferite tehnologii introduse in 
fabricație care au contribuit la 
obținerea unor produse de înal
tă calitate. S-a arătat, ln aceas
tă ordine de Idei, necesitatea de 
a se acționa și pentru creșterea 
dotării sectoarelor de fabrica
ție cu,utilaje moderne, reali
zate prin autoutilare, precum și 
pentru perfecționarea continuă 
a proceselor de producție, pen
tru optimizările fluxurilor teh

nologice, pentru îmbunătățirea 
tehnologiilor de fabricație.

Pe linia creșterii continue a 
eficienței economice, o atenție 
deosebită s-a acordat și pro
blemei reducerii consumurilor 
materiale, de energie și combus
tibil, apreciindu-se eforturile în 
direcția folosirii înlocuitorilor 
— masele plastice și fibrele de 
sticlă — care asigură o bună 
rezistență și o fiabilitate mă
rită.

In Încheierea vizitei, tova
rășul Nicolae Ceaușescu a fe
licitat călduros colectivul u- 
zinei pentru rezultatele ob
ținute și i-a urat noi succese în 
întreaga activitate.

Gazdele s-au angajat să trans
pună in viață indicațiile date 
de secretarul general al parti
dului și sx facă totul pentru 
ridicarea calității întregii ac
tivități.

La plecare, tovarășului Nicolae 
Ceaușescu i s-a oferit mache
ta motoplanorului IS 28 M2, 
unul din cele mai apreciate 
produse realizate aici.

Ultimul obiectiv din prima zi 
a vizitei din județ l-a consti
tuit ferma zootehnică a Coo
perativei agricole de producție 
din comuna Cristian, unde to
varășul Nicolae Ceaușescu a 
fost intimpinat cu aceeași vi
brantă manifestare de dragoste 
din partea cooperatorilor.

Secretarul general al parti
dului este salutat de Toma 
Cardoș, directorul general al 
Direcției agricole județene, Ion 
Negoescu, secretarul comitetu
lui comunal de partid, primarul 
comunei, și Ion Snabel, pre
ședintele cooperativei agricole 
de producție. A fost vizitată 
apoi ferma zootehnică a coo
perativei.

în timpul vizitării fermei, to
varășul Nioolae Ceaușescu s-a 
interesat de condițiile de fura
jare a animalelor, de modul 
cum se efectuează modernizări
le in grajduri, de rețetele fura
jere folosite. Secretarul gene
ral al partidului este informat 
că in urma indicațiilor date cu 
prilejul vizitei anterioare, co
operatorii din această unita
te au trecut imediat la moder
nizarea intregului sector zoo
tehnic, lucrările executindu-se 
cu forțe proprii. Ca urmare a 
mecanizării lucrărilor de fura
jare și îngrijire a animalelor. 
S-a ajuns ca, in prezent, un co
operator să îngrijească 50 
de vaci cu lapte. Apreciind re
zultatele bune obținute de co
operatorii din Cristian, tova
rășul Nicolae Ceaușescu a cerut 
totodată cadrelor de cdnducere 
ale unității și specialiștilor de 
la Direcția agricolă județeană 
să aibă in vedere folosirea mai 
economicoasă a furajelor prin 
prepararea grosierelor în ames
tec cu tăieței de sfeclă și mela
să. S-a indicat ca acest sistem 
modern de creștere a tineretu
lui bovin să fie extins cit mai 
grabnic, in toate unitățile agri
cole de stat și cooperatiste din 
județ care trebuie să colabore
ze in acest sens cu unitățile in
dustriale. S-a cerut, totodată, 
depunerea unor eforturi susți
nute pentru ca natalitatea bună 
obținută in sectorul zootehnic 
al C.A.P. Cristian să poată fi 
obținută in toate; unitățile cu 
asemenea sectoare din județ.

La plecarea de la Cooperativa 
agricolă de producție din Cris
tian, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a fost salutat încă 
o dată cu toată căldura de co
operatori, de locuitorii Întregii 
așezări. Prin vii aplauze și 
urale ei au ținut să-și expri
me din nou sentimentele de 
dragoste și înaltă prețuire fată 
de grija ce o poartă secretarul 
general al partidului pentru 
dezvoltarea agriculturii noastre 
socialiste. Luindu-și rămas bun 
de la cei prezenți, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a răspuns cu 
aceeași căldură manifestărilor 
prietenești cu care a fost în
conjurat ln tot timpul vizitei 
Întreprinse în unități economi
ce din județ.

Vizita in județul Brașov ■ 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al partidului, 
președintele Republicii, continuă.• • O • • O © • • • • • o

Pentru bunii gospodar, fiecare palmă de pâmînt e o mină de aur

Obținerea unor recolte maxime de pe fle
care suprafața este o necesitate impusă de 
cerințele economiei naționale. Așa cum a sub
liniat in repetate rinduri secretarul general 
al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
pămintuî, indiferent de proprietate, este bun 
al intregii națiuni, al intregului popor, și 
ci trebuie cultivat corespunzător și in între
gime. pentru a asigura hrana și dezvoltarea 
societății noastre. în cadrul rubricii de față 
a ziarului nostru am inițiat numeroase an
chete și dezbateri pe această temă in care 
am prezentat, pe lingă aspectele și experien
țele pozitive, o seric de neajunsuri, manifes
tate sub diferite forme, care au condus in 
final la risipa de pâmint. Ia obținerea unor 
recolte slabe, sub potențialul real de lertili- 
tate a «olului. De data aceasta vom insera

cfteva opinii șl recomandări desprinse din 
activitatea curentă a Oficiului de studii pedo- 
logice și agrochimice București, care urmă
rește evoluția stării de fertilitate a pinii n tu- 
lui in zonele cu pondere agricolă din Bără
gan. Cimpia Burnasului și platoul nord-do- 
brogean. elaborind totodată șl recomandările 
de specialitate pentru ameliorarea și folosi
rea lui cu randament cit mai sporit. La dezba
terea noastră participă dr. Hnnriotte Cimpea- 
nu. pedolog principal Maria Rizea, ing. agro- 
chimist Teodor Tăbăjan și inginerul Anghel 
Burghilă. întrebarea adresată interlocutorilor 
de redacție s-a referit la 'situația actuală a 
stării de fertilitate a pămintului din zona 
amintită și ce trebuie întreprins pentru iinbu- 
nătătirea ei.

Dr. II ,C. La ora actuală există 
o diferențiere evidentă intre uni
tăți atit in jceea ce privește va
loarea indicatorilor agropedolo- 
gici cit și in recoltele obținute. 
Cauzele sint in primul rind de
terminate de starea naturală de 
fertilitate a pămintului, dar și 
de modul In care acestuia i-au 
fost administrate in decursul 
timpului ingrășămintele chimice 
și organice, de modul in care a 
fost lucrat. Rot afirma insă că 
diferențele de recoltă înregistra
te intre unități sini determinate 
cu preponderență, nil de starea 
naturală, ci dr calitatea și can
titatea îngrășămintelor adminis
trate. de agrotehnologiile aplica
te. deci mai mult de factorii di
rijai! de om. Studiile noastre 
evidențiază o aprovizionare bună 
și echilibrată, cu elemente de 
nutriție — azot, fosfor, potasiu, 
microelemente mai ales pe 
suprafețele întreprinderilor agri
cole de stat, iar in cazul coope

rativelor agricole de producție, 
acolo unde s-au administrat în
grășăminte organice, o bună 
structură de sol. în concluzie : 
acolo unde s-au efectuat fertili
zări corecic, caracteristicile pă- 
minlului s-au păstrat si chiar 
îmbunătățit. Din păcate există și 
reversul medaliei, cind printr-o 
exploatare nerățională a pămin
tului potențialul acestuia a fost 
diminuat.

T. T. Fenomene pozitive. In 
sensul creșterii potențialului de 
fertilitate se înregistrează și mai 
evident pe suprafețele amenaja
te cu irigații. Numai că. și aici, 
evoluția a fost bună atunci cind 
sistemele de irigat au fost folo
site corect. în sprijinul afirma
ției că este o tendință generală 
pozitivă in starea de sănătate a 
pămintului stau in primul rind 
recoltele tot mai mari obținute. 
Acest lucru nu trebuie să consti
tuie însă un motiv de liniște,

Specialiștii opinează : STARE» DE SĂNĂTATE
SI FERTILITATE A PĂMINTULUI-0 „CARTE 

DE VIZITĂ" A MUNCII DAMENILUR
deoarece ln foarte multe locuri, 
pe microzone, au apărut puter
nice fenomene de degradare, de
terminate de mina omului, de 
modul defectuos de exploatare a 
pămintului.

A. B Citeva exemple conclu
dente. în plin Bărăgan, la Ciul- 
nița, nu existau fenomene de 

băltire, de sărăturare. vegetația 
de pâpuriș nu era practic cunos
cută. Prin introducerea irigații
lor, absolut trebuincioase m 
această zona de secetă, unde fac
torul apă limitează serios nivelul 
recoltei, au apărut *aceste  feno
mene menționate. Nu introduce
rea in sine a irigațiilor le-a de
terminat, ci folosirea lor defec
tuoasă. adică, revenind la o idee 
deja enunțată, calitate» scăzută 
a muncii, pe fondul acestor ele
mente de intensificare a produc
ției, a adus cu sine elemente 
negative in starea de fertilitate 
a pămintului. în același .sens, 
din păcate nefavorabil pentru re
colta. sa prezintă și situația pe 
unele parcele ale I.A.S. Prundu 
din zona desecată și indiguită a 
lacului Greaca, unde construcția 
și exploatarea deficitară a siste
mului hidroameliorativ a condus 
la diminuarea indicilor de ferti
litate.

M. R. Desigur, se poate pune 
întrebarea dacă aceste fenomene 
negative pot fi preintimpinate. 
Răspunsul este afirmativ, deoa
rece prin studiile de laborator 
care se fac din 4 in 4 ani se 
determină statistic evoluția ca
racteristicilor chimice și fizice 
ale solului. Atingerea unor li
mite critice in unele zone, con

stituie un semnal de alarmă. 
Subliniez insă faptul că această 
evoluție pozitivă sau negativă 
se constată nu numai in condiții 
de irigare-desecare ci și pentru 
condiții obișnuite de cultură. 
Astfel, dacă se aplică o rotație 
corectă a culturilor, structura so
lului nu este afectată, in contrast 
cu monocultura care nu afectea
ză numai cantitatea și calitatea 
recoltei, dar și structura și ca
litatea pămintului.

Dr. II. C. Dealtfel, încă de pe 
băncile Institutului agronomic, 
studenții, deci viitorii specialiști, 
sint familiarizați cu aceste no
țiuni. Și nu numai cu cunoaște
rea lor. dar și cu modul de fo
losire in practică, pentru o ad
ministrare cit mai eficientă a în
grășămintelor, pentru folosirea 
metodelor ameliorative, in gene
ral pentru a păstra cit mai ridi
cată starea de fertilitate a pâ- 
mintului.

A. B. Cu toate acestea, în prac
tică. se intimplă adeseori altfel. 
Un simplu drum marchează o 
mare diferență intre parcelele a 
două unități vecine : una cu o 
structură bună și un fond de 
aprovizionare in elemente nutri
tive capabil să prevestească re
colte mari, ceea ce se și intimplă 

Ir, final, Iar cealaltă cu un pă- 
mlnt dezordonat, atit ca aspect 
exterior cit și in intimitatea re
zervorului de substanțe fertiliza
toare. în această situație nu se 
poate vorbi in nici un caz de 
producții echivalente. Calitatea 
pămintului este o carte de vizită 
care vorbește de la sine și con
vingător de calitatea muncii gos
podarilor. Sint de apreciat in 
acest sens numeroasele acțiuni 
ameliorative, cu participarea ti
neretului. prin metode simple, 
gospodărești, practicate ln unele 
localități pentru îmbunătățirea 
pămintului. iar efectul in recolte 
este întotdeauna cel scontat.

M. R. Recomandările principa
le de fond, au fost prezentate 
anterior. Aș dori să evidențiez 
insă faptul că o agricultură in
tensivă, științifică, impune o se
rie de exigențe calitativ noi. în 
domeniul folosirii pămintului 
Oficiul nostru elaborează anual 
planuri de fertilizare pentru fie
care solă In funcție de cultură, 
planta premergătoare, aprovizio
narea cu apă și starea concretă 
de fertilitate a solului. în plus, 
specialiștilor le sint puse la dis
poziție ghidurl de fertilizare în
tocmite pe baza ultimelor rezul
tate experimentale ale cercetării. 
Trebuie spus însă că aceste utile 
Instrumente in organizarea și 
desfășurarea muncii, nu sint fo
losite la valoarea lor. Ba. mai 
mult, nici centrele de chimizare, 
existente ne lingă fiecare consi
liu unic agroindustrial, nu si-au 
Intrat încă în atribuții. Iată de 
ce. considerăm că sl în acest 
sector trebuie instalată mal 
multă ordine șl disciplină, Iar 
pămintuî trebuie privit cu mal 
multă responsabilitate de către 
cei care il cultivă. Noi acordăm 
tot sprijinul necesar în acest 
sens.

ȘTEFAN DORGOȘAN

Si In activitatea de extracție a țițeiului automatizarea 
clștigâ tot mai mult teren. Apăsind pe un singur buton, de 
la pupitrul de comandă, se pot cunoaște în citeva secunde 
toți parametri de funcționare a circa 90—100 de sonde aflate 
la depărtare de zeci de kilometri una de alta.

Foto. : V. TANASOFF
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duce ordinea, disciplina și spiri
tul de răspundere in efectuarea 
lucrărilor agricole.

In dezbaterile de astăzi s-au 
avut in vedere și*  noile regle
mentări privind rolul S.M.A.-uri- 
lor. precum și raporturile aces
tora cu unitățile productive. 
Acest act normativ a fost discu
tat aproape un an de zile ; el 
este bine cunoscut de toii. Tre
buie să facem să crească rolul 
S.M.A.-ului in efectuarea tuturor 
lucrărilor. Să aplicăm ferm sis
temul de formațiuni mari la exe
cutarea lucrărilor, trecind la 
acordul global și la sistemul de 
plată de către unitățile de pro
ducție către S.M.A. si mecani
zatori. Să facem in așa fel incit 
S.M.A.-urile să fie strins legate 
de producție, ca veniturile 
S.M.A.-urilor și ale mecanizato
rilor să fie strins legate de re
zultatele producției agricole. 
S.M.A.-urile, mecanizatorii tre
buie să aibă rolul hotăritor in 
efectuarea la timp a lucrărilor, 
in obținerea de producții agrico
le corespunzătoare. Să trecem 
neapărat la organizarea de sta
țiuni sau secții S.M.A. in zonele 
nccooperativizate. ajutind țără
nimea din aceste zone in efec
tuarea lucrărilor agricole cu mij
loace mecanizate.

O altă problemă este aceea a 
stringerii și depozitării recoltei. 
Noi pierdem foarte mult, cile 
odată 10—15 la șută din recoltă, 
la recoltare. Au fost ani — chiar 
și in cincinalul acesta — cind 
am pierdut circa 20 la sută la 
griu și orz, datorită nestringerii 
la timp a recoltei. înregistrăm 
pierderi și prin depozitare, mai 
cu seamă Ia porumb. S-a creat 
un obicei ca, la recoltare, să se 
Împrăștie știuleții pe pămint. 
Numai din această practică pier
dem 10—15 la sută. Această ob
servație e valabilă și pentru le
gume și fructe, pentru toate re
coltele. Trebuie să se interzică 
practica depozitării recoltei pe 
cimp. Toată recolta culeasă tre
buie pusă in remorci și transpor
tată la depozite. Dacă nu avem 
suficiente miiloace.de transport, 
să stringem intr-un singur loc 
recolta. Oricine va mai arunca 
pe pămint porumbul sau alte re
colte trebuie trimis in judecată 
pentru sabotaj. Atrag foarte se
rios atenția asupra acestui lucru. 
Trebuie să luăm măsuri pentru 
a organiza baze cit mai aproape 
de comune — de regulă, dacă 
putem in donsiliul agroindustrial 
sau in comuna cea mai apropia
tă. sau in I.A.S.. Ia o rază cit 
mai mică, de 20—25 km. — pen
tru a putea face transportul re
coltei cu remorcile, cu tractorul, 
încă de pe acum — nu in vară 
sau in toamnă — trebuie să luăm 
măsuri pentru a stabili locurile 
de depozitare, bazele pentru 
oate culturile.
Atrag atenjia că nici in legu

micultura recoltarea nu este or
ganizată in mod corespunzător. 
Pierdem 20—30 la sulă din re
coltă pentru că n-o stringem la 
•timp. Astfel, nu aprovizionăm 
nici piețele in mod corespunză
tor, iar veniturile unităților res
pective se diminuează sensibil. 
Să organizăm in așa tel slringc- 
rea și depozitarea recoltei incit 
s-o putem duce 3in cimp direct 
la orașe sau in fabricile de con
serve.

în acest sens, trebuie să adu
cem imbunătățiri activității de 
contractare și achiziției produse
lor agricole. Avem organisme 
foarte multe, un personal mare, 
dar se lucrează fără răspundere. 
De fapt, aceste organe așteaptă 
să li se aducă producția, cind 
ar trebui să participe activ la 
Însăși organizarea producției. 
Doar ele dau avansul pentru 
producție, impreună cu Banca. 
Nimeni nu poate să primească 
un ban, dacă organul care a con
tractat nu dă avizul că s-a asi
gurat producția stabilită, că a- 
ceasta există in cimp. Organele 
de achiziții și contractări — in- 
cepind cu cele de cereale, legu
me, fructe, struguri și altele — 
să controleze realizarea produc
ției și predarea ei la timp, să 
facă totul pentru a se asigura in 
întregime contractele. Aceasta - 
este valabil și pentru sectorul 
animalier. Cei care se ocupă cu 
contractările de animale, de 
lapte, de lină trebuie, de aseme
nea. să verifice existența anima
lelor, a producțiilor, să asigure 
livrarea in mod corespunzător și 
la timp a produselor animaliere 
la stat.

Se impune mai multă răspun
dere pentru realizarea fondului 
de stat la toate produsele agri
cole. Trebuie să se înțeleagă ca 
predarea la stat a produselor nu 
este facultativă, ci obligatorie ! 
Este necesar să revedem și con
tractele. Să intclegem că trebuie 
asigurat la fondul de stat un plus 
de produse agroalimentare. Pri
mul lucru care trebuie rea
lizat este fondul de stat. 
Numai după aceea se impart 
produsele. Dacă legislația noas
tră nu e destul de clară in 
această privință, s-o revedem, să 
o facem să fie clară. Să expli
căm clar țărănimii, producători

lor agricoli, că au obligații către 
stat. Așa cum muncitorul tre
buie să livreze petrol, cărbune, 
minereuri, să realizeze planul de 
tractoare, de mașini agricole, de 
țesături, de încălțăminte si altele, 
și țărănimea, oamenii muncii din 
agricultură sint obligați să reali
zeze producția agricolă si să o li
vreze la stat. Trebuie pusă ordi
ne și asigutată o deplină clari
tate in această privință, pentru a 
asigura realizarea fondului de 
stat la toate produsele. In felul 
acesta vom asigura si buna apro
vizionare a populației.

Astăzi s-a discutat mai puțin 
despre creșterea animalelor. Am 
aiscutat in vară această proble
mă. Totuși, vreau să atrag aten
tă» că programul principal de 
aprovizionare cu carne, lapte, 
ouă depinde de realizarea pro
gramului de creștere a animale
lor. Am realizat in acest cincinal 
creșteri insemnate la unele spe
cii. deși nu am indeplinit preve
derile stabilite. Avem insă o 
bază bună care asigură reali
zarea programelor pentru cinci
nalul actual privind creșterea 
efectivelor, fondul de stat.

După părerea mea. noi avem 
condiții ca. in acest cincinal, să 
depășim planul de efective sta
bilit. Să luăm toate măsurile 
pentru buna pregătire a bazei 
furajere, a pășunilor și finețe- 
lor. să asigurăm folosirea in 
întregime a furajelor grosiere. 
Aplicind programele discutate In 
vară in legătură cu pășunile, ti
netele și produsele grosiere, pu
tem asigura producțiile stabilite. 
Fiecare județ și fiecare unitate 
să-și întocmească programul in 
asa fel incit să putem, in cel mai 
scurt timp, realiza livrarea ani
malelor la greutatea stabilită. In 
cincinalul trecut am pierdut cel 
puțin 30 la sută din producția de 
carne datorita nelivrării la greu
tatea stabilită a animalelor. Dacă 
realizăm chiar la efectivele pe 
care le-am avut greutatea stabi
lita prin plan, obținem practic cu 
30 la suta mai multă carne la 
bovine, oi și porci.

Cu acest prilej, atrag atenția 
asupra problemelor de ordin sa- 
nitar-veterinar. Să fim mai 
atenți la modul cum funcționea
ză acest sector. Avem mari pier
deri de păsări si animale, mai 
eu seamă in complexele mari, 
deși există acolo medici veteri
nari. Am impresia că la Ministe
rul Agriculturii și la județe, sec
torul sanitar-veterinar a fost lă
sat la voia intimplării. descon
siderat. nu s-a bucurat de spriji
nul și atentia necesară. Or. me
dicul veterinar, sectorul sanitar 
trebuie să aibă un rol foarte ac
tiv in asigurarea sănătății ani
malelor. Să nu se uite că de 
aceasta depinde, pină la urmă, și 
sănătatea oamenilor. Atrag foar
te serios atentia asupra acestei 
probleme și cred că. încă in ia
nuarie. trebuie sg revedem si să 
aducem Îmbunătățiri corespunză
toare acestei activități, să faoem 
ca acest .sector să-si poată înde
plini atribuțiile importante în 
sectorul animalier.

Tovarăși,

O altă problemă discutată 
astăzi este realizarea investițiilor 
in agricultură. Avem rămineri 
foarte mari în urmă în acest do
meniu. Multe lucrări de investi
ții— mă refer la irigații și la îm
bunătățirile funciare — durează 
toarte mult. Avem multe comple
xe si grajduri incepute de ani de 
zile, care nu sint date încă în 
producție. Or. pentru a realiza 
programul pe care l-am propus 
trebuie să asigurăm baza de 
adăpostire corespunzătoare a ani
malelor. Trebuie să terminăm 
neapărat, in prima parte a anu
lui. tot ceea ce este început. 
Practic, ar trebui ca in primele 
b luni să dăm in producție toate 
obiectivele aflate îrt construcție. 
Dacă analizăm bine fiecare si
tuație vom vedea că unele lu
crări pot fi date in folosință in 
aprilie sau in mai. astfel incit in 
anul acesta să obținem producție.

Sistemul de construcție de pină 
acum a fost foarte greoi si costi
sitor. La tipizarea in construcții 
am adoptat sisteme noi si am ho- 
tărit să trecem la folosirea ma
terialelor locale ; să renunțăm 
la prefabricate, la fier-beton. la 
ciment, vată minerală sau alte 
izolații chimice, la toate materia
lele costisitoare, să folosim ma
terialele traditionale care s-au 
dovedit destul de bune, să asigu
răm realizarea construcțiilor 
agricole cu cheltuieli minime. In 
realizarea investițiilor, să mer
gem pe baza tipizării, pornind de 
la materialele existente in fie
care județ.

Nu vreau să mai revin la pro
blema materialelor de construcții. 
Doresc numai să reamintesc că 
am stabilit că in orașele mici și 
chiar in anumite cartiere din 
orașele mari să facem locuințe 
cu 2—3 nivele și să eliminăm 
complet încălzitul prin centrale. 
Să trecem la sobe — de cera
mică și de cărămidă — folosind 
materialele de incălzit pe care 
le avem în județe. Incepind din 
anul acesta nu vom mai admite 

nici un fel de construcții de 
locuințe pe principiul încălzirii 
centrale.

Nu vreau să revin asupra iri
gațiilor și îmbunătățirilor fun
ciare. Dar fiindcă unii tovarăși 
au ridicat problema suplimen
tării unor investiții, vreau să 
atrag atentia că pentru 1981- 
1982 am stabilit să nu mai înce-
pem nici 
terminăm 
incepute. 
sistemele 
că unele 
se degradeze, 
buna lor 
după ce 
funcționa 
tor vom construi sisteme

o lucrare 
lucrările 
să punem la 
existente 
deja au

nouă. 
de

Să 
irigații 

punct 
pentru

ineeput să 
să asigurăm 

funcționare. Numai 
toate sistemele vor 
in mod corespunză- 

noi.
Același lucru este valabil și in 
ce privește îmbunătățirile fun
ciare. Am început multe lucrări, 
trebuie să le terminăm, să le 
dăm in folosință și pe urmă să 
incepem altele noi. Să aplicăm 
și aici principiul stabilit in 
general in investiții : nu mai 
incepem lucrări multe, nu mai 
dispersăm forțele. Deci nu sfe 
pune in nici un fel problema să 
alocăm sume suplimentare pen
tru noi lucrări. Așa cum am 
stabilit, vom concentra forțele 
pentru a da în producție lucră
rile de investiții incepute. pen
tru a asigura functionarea co
respunzătoare a celor existente.

Desigur, pe plan local, fiecare 
județ sau comună trebuie să 
facă o serie de lucrări de îm
bunătățiri funciare. In primul 
rind. executarea lucrărilor de 
întreținere a canalelor, a cursu
rilor de apă. a lucrărilor de 
desecare, impreună cu cetă
țenii. Există o lege in această 
privință și trebuie aplicată cu 
toată fermitatea. Să se intro
ducă obligativitatea executării 
acestor lucrări.

Tovarăși.

Mă voi referi acum la proble
mele sistemului de finanțare a 
activității de producție din 
agricultură. Acordăm acestui 
sector credite foarte mari, mi
liarde. Trebuie spus că nu 
există, insă, un control cores
punzător. Am menționat. cind 
am vorbit de contractări, că 
trebuie să vedem ca nici un fel 
de credit să nu se mai dea fără 
implicarea organelor de con
tractare. Și inginerul agricol — 
ca reprezentant al statului — 
trebuie să garanteze că se 
poate obține producția stabilită, 
că se execută lucrările necesare. 
Totodată, organele financiare 
trebuie să meargă pe teren 
să controleze. Este necesar ca 
Banca Agricolă, organele finan
ciare să-și îndeplinească rolul 
pe care 11 au ; ele nu trebuie să 
stea pasive, să dea banii și să 
vină la sfirșitul anului la con
ducerea de partid și de stat să 
ceară aminarea rambursării 
creditelor. Consider că și in 
această privință sistemul nostru 
financiar este necorespunzător. 
El nu acționează așa cum tre
buie ! Principiul autoconducerii. 
al autogestiunii trebuie să func
ționeze și aici strict ! Să ajun
gem ca fiecare cooperativă, fie
care unitate să se autotinan- 

‘ teze ! Chiar dacă dăm credit 
pentru primele 2—3 luni, după 
aceea cooperativele trebuie 
să-și eșaloneze in asa fel pro
ducția incit să trăiască din 
ceea ce produc si să aibă și 
cont la Șancă. Avem și acum 
un număr de cooperative care 
au cont la Bancă și nu recurg la 
credite. Să organizăm In asa 
fel producția incit, prin culturi 
timpurii, să putem asigura in 
continuare autofinanțarea fie
cărei cooperative șl I.A.S. Toate 
unitățile să se autofinanțeze. 
să nu trăiască tot anul pe 
credit ! Să lichidăm sistemul 
acesta 1 Să se stabilească pro
gramul de producție, să dam 
ajutor, semințe, tot ce este ne
cesar, dar fiecare trebuie să 
producă. Cine nu produce, nu 
poate să primească credite. Așa 
cum prevede legea, să luăm 
pămintul și sj-l dăm celor care 
il fnuncesc. Pămintul nu 
poate fi tinut fără să producă. 
El nu este un bun al unuia sau 
altuia, este al intregului nos
tru popor și trebuie să asigure 
hrana pentru popor 1

Să trecem la aplicarea hotări- 
tă a muncii in acord si la gene
ralizarea acordului global in 
agricultură. Noi am introdus re
tribuția minimă garantată, dar 
am impresia că aceasta a deve
nit un fel de frină in aplicarea 
acordului global. Multi se mul
țumesc cu faptul că. in orice con
diții, au asigurați 1 200 sau 1 700 
lei. Să asigurăm aceste sume 
numai dacă se obține producție. 
Aceluia care nu dă producț'e 
nu-i asigurăm nici minimul ga
rantat. Organele agricole trebuie 
să ia măsuri care să garanteze 
obținerea producției. Să fie bine 
înțeles că pentru creșterea ve
niturilor oamenilor muncii, ale 
cooperatorilor, ale țărănimii se 
impune să se asigure producții 
sporite. Fără producție nimeni 
n« poate avea garantat nici un 

fel de venit minim. Acest lucru 
trebuia menționat clar si in lege. 
Venitul trebuie legat nu de nu
mărul de zile-muncă. ci de pro
ducția obținută. de realizarea 
producției minime de laote. fruc
te. legume Si altele. Acest lucru 
sa fie bine înțeles in primul rind 
de conducerea Ministerului Agri
culturii. de tovarășii de la iudele, 
de la Banca Agricolă. Să discu
tăm foarte serios. in cursul aces
tei ierni, cu toată țărănimea, cu 
toți oamenii muncii din agricul
tură aceste probleme. Sa facem 
ca toți cooperatorii să treacă la 
lucru in acord global, ca venitu
rile lor să fie strins legate de 
producțiile oe care le realizează.

Avem, ca personal permanent, 
aproape 700 000 de oameni in 
agricultură. Cu acest număr de 
oameni am putea — cum se spu
ne — să răsturnăm munții. Exis
tă insă mult birocratism : nu 
toată lumea participă la munci, 
nu tuturor li se asigură venitul 
in raport de contribuția adusă la 
producția agricolă. Insist asupra 
acestor probleme pentru că sint 
probleme de fond. Trebuie să 
punem ordine, să introducem 
autogestiunea si autoconducerea 
în agricultură, spre a asigura 
creșterea rapidă a producției 
agricole.

S-au discutat unele probleme 
privind dezvoltarea in continua
re a industriei alimentare. Avem 
in vedere — asa cum am mai 
stabilit in vară — să nu mai fa
cem întreprinderi mari in dome
niul industriei alimentare. Să 
trecem la intreprinderi mici am
plasate in consiliile agroindus
triale. să eliminăm transportu
rile care scumpesc produsele si 
duc la irosirea de combustibili, 
de mijloace de transport. în fe
lul acesta vom asigura si locuri 
de muncă permanente pentru 
oamenii din raza consiliului 
agroindustrial, vom stabiliza for
ța de muncă in consiliu. Totoda
tă. vom asigura creșterea venitu,- 
rilor din muncă realizate atjt in 
agricultură cit si in domeniul In
dustriei alimentare, in prelu
crarea produselor agricole. Vrem 
să amplasăm in cadrul consiliilor 
unice agroindustriale, fabrici de 
zahăr cu o capacitate de prelu
crare de 1 000 tone pe zi. in asa 
fet incit transportul sfeclei de 
zahăr să se facă numai cu re
morci cu tractor. Inf--o rază de 
cel mult 30 km. Desigur, aceas
ta presupune să vedem ampla
sarea culturii de sfeclă si pentru 
fabricile existente în asa fel incit 
să le asigurăm sfecla din zona 
respectivă. Să renunțam cu 
desăvirsire la transportul sfeclei 
din Ialomița in Mureș sau în Su
ceava. Pierdem astfel cel puțin 
2—3 procente din zahăr, plus 
cheltuielile pentru transport.

Avem in vedere că. odată cu 
realizarea acestui program, pină 
în 1984—1985. să mărim si su
prafața cultivată cu sfeclă, iar 
după extracția zahărului, restul 
de circa 85 la sută din sfeclă să 
rămină ca bază furajeră, Qeci 
asigurăm și o bază furajeră bună 
în zona respectivă și obținem și 
zahărul necesar. Același lucru 
este valabil în ce privește fabri
cile de conserve, de preparare a 
laptelui și alte domenii ale pre
lucrării produselor agricole.

în general, trebuie să acordăm 
o mai mare atenție micii indus
trii in consiliile agroindustriale, 
in comune. Avem un program in 
această privință, avem o lege. 
Vreau numai să atrag atenția că, 
anul acesta, și in domeniul micii 
industrii trebuie să obținem re
zultate mari, chiar superioare a 
ceea ce este prevăzut in plan.

Tovarăși,

în ceea ce privește unele pro
bleme organizatorice este nece
sar, in primul rind, să luăm mă
suri corespunzătoare pentru a da 
mai multă viață consiliului unic 
agroindustrial, pentru ca activi
tatea lui să răspundă cerințelor 
și sarcinilor ce i-au fost stabili
te. Dorim ca aceste consilii agro
industriale să joace un rol mult 
mai activ, să devină titulare de 
plan — al planului care cuprinde 
planurile unităților din compo
nenta lor. Fiecare unitate rămi- 
ne, desigur, in continuare titula
ra planului său. Consiliul agro
industrial trebuie să fie titula
rul planului tuturor unităților în
sumate, răspunzind de felul cum 
se asigură realizarea prevederi
lor in toate unitățile, inclusiv in 
complexe și in unitățile indus
triale din cadrul consiliului.

In același timp, trebuie să 
luăm măsuri pentru îmbunătăți
rea activității cooperativelor,
I.A.S.-urilor  și S.M.A.-urilor. Să 
asigurăm conduceri bune, o bună 
funcționare a consiliilor de 
conducere în cooperative, in 
I.A.S.-uri, in S.M.A.-uri. Ele ră- 
min unitățile de bază aie agri
culturii noastre — și trebuie să 
aibă rolul hotăritor in realizarea 
producției agricole. Se pare că 
au slăbit răspunderea și discipli
na in unitățile de bază și de 
aceea trebuie să acționăm foarte 
serios pentru buna organizare a 
activității lor.

In ce privește consiliile agro

industriale avem in vedere ca 
președintele să fie un bun acti
vist care să cunoască bine agri
cultura. să iubească munca agri
colă. să știe să lucreze cu oa
menii. Nu se poate să conducă 
un consiliu un om căruia nu-i 
place agricultura. Un activist 
care iși astupă nasul cind intră 
intr-un grajd nu are ce căuta 
in agricultură. Avem, deci, ne
voie de un activist politic, dar 
și dp un activist care să cunoas
că și să-i placă agricultura, să 
acționeze pentru creșterea pro
ducției agricole. Pun pe primul 
plan necesitatea ca activistul să 
locuiască in localitatea dc bază 
a consiliului. Am auzit, în aceas
tă privință, unele observații. Nu 
sint de acord cp ele, nu le pot 
accepta. Nu există nici un fel de 
justificare pentru . ca președinții 
și specialiștii să nu se mute in 
comună. Cu atit mai mult spe
cialiștii trebuie să se mute in 
comuna, in localitatea unde func
ționează consiliul agroindustrial. 
Aceasta este obligatoriu!

Să alegem dintre cei mat buni 
activiști din industrie, din agri
cultură, din alte domenii, să dis
cutăm cu fiecare in parte și să 
îi trimitem să conducă consiliile 
agroindustriale. Acești activiști 
să fie cel puțin la nivelul la care 
era, în trecut, secretarul de ra
ion. Iată ce nivel se cere să aibă 
activiștii de partid care urmează 
să fie președinții consiliilor agro
industriale! Ei trebuie să răs
pundă de intreaga activitate din 
raza consiliilor, de producția a- 
gricolă. de cea industrială. de 
gospodărirea localităților, de ni
velul de trai al populației, de 
activitatea politică, culturală, de 
munca de partid.

Poate ar ti bine să ne gindim 
ca, la nivelul consiliului agroin
dustrial. să creăm un comitet de 
partid, fără drepturi statutare, 
dar care să cuprindă pe toți 
secretarii comunali din unitățile 
cooperatiste și celelalte unități 
agricole și economice, și să co
ordoneze activitatea politică, do 
partid. Să avem un comitet ne
statutar care să poată dezbate și 
lua hotărîri pe consiliu. In acti
vul de partid al consiliului, să 
dezbatem toate problemele acti
vității de producție și gospodă
rească. tot ce privește viața lo
calităților din raza consiliului 
respectiv. Consiliul trebuie să 
devină un puternic centru de 
conducere a întregii vieți econo
mi co-sociale.

In ceea ce-I privește pe pre
ședintele biroului executiv, aces
ta să fie cel mai bun conducător 
din unitățile consiliului, să ră
mină în continuare conducătorul 
unității respective. îndeplinind și 
rolul de președinte al biroului 
executiv. Pină acum această sar
cină era îndeplinită de directo
rul S.M.A. Trebuie să ne orien
tăm spre oricare dintre conducă
torii unităților care fac parte din 
consiliu. Pentru un consiliu ce
realier. de pildă, să avem un 
conducător de unitate agricolă. 
Să ținem seama de specificul u- 
nităților respective și să-i ale
gem pe cei mai buni conducă
tori. în cooperativă. In I.A.S., 
conducătorul respectiv ce va fi 
și președintele biroului executiv, 
are inginer șef. are economist, 
există deci cine să-l ajute. De 
aceea el trebuie să-și consacre 
o parte mai mare din munca sa 
pentru activitatea de îndrumare 
generală a consiliului. 1

Pină la Congresul al ll-lea al 
agriculturii, care va avea loc in 
a doua parte a lunii februarie, va 
trebui ca in fiecare consiliu să 
trimitem încă 3—4 specialiști, în/ 
raport de specificul consiliului: 
cerealier, legumicol, pomiviticol. 
pentru creșterea animalelor. 
Președintele biroului executiv, 
președintele consiliului care lu
crează permanent, va dispune 
astfel de un număr mai mare 
de specialiști, cu care să poată 
lucra pentru indeplinirea atri
buțiilor. De asemenea, să ne 
gindim ca Banca Agricolă să-și 
repartizeze foitele pe consilii, 
de fapt, să-și mute activitatea 
în consilii. Acolo să dea credi
tele. să-și desfășoare activitatea 
de finanțare a agriculturii. Cred 
că prin aceste măsuri vom pu
tea întări și unitățile de bază, 
dar spori și rolul consiliilor a- 
groindustriale. ajutmdu-le să-și 
Îndeplinească atribuțiile, să de
vină tot mai mult un organism 
activ de conducere. De aseme
nea. in cursul acestei luni, să 
aplicăm hotărirea de a numi in 
toate comunele necooperativi- 
zate specialiști care să asigure 
conducerea activității agricole. 
Să reorganizăm comisiile agri
cole stabilite pe comune și să 
asigurăm funcționarea lor In 
mod corespunzător.

Trebuie să ne ocupăm foarte 
serios de organizarea și desfă
șurarea adunărilor generale in 
ccoperative. in S.M.A.-uri. in 
I.A.S.-uri, în complexe, în toate 
unitățile agricole. In cursul
acestei luni trebuie să aibă loc 
adunările generale. In cadrul
lor să dezbatem toate aceste
probleme. Să luăm măsurile or
ganizatorice care se impun pen
tru a intări conducerile in uni
tățile respective, punind in frun
tea cooperativelor, peste tot. ceî 

mai buni gospodari, oameni cu 
autoritate. Să întărim rolul adu
nărilor generale, dezvoltind de
mocrația muncitorească și coo
peratistă. asigurind participarea 
activă la conducerea activității 
a oamenilor muncii, a țărănimii, 
asa cum facem in toate domeni
ile de activitate. De asemenea, 
să se organizeze adunări gene
rale in toate comunele necoope- 
rativizate. să realegem comisiile 
agricole și să desemnăm oa
menii care să participe la con
gres. întreaga noastră societate 
se bazează pe o largă democra
ție socialistă, dispune de un 
amplu sistem organizatoric de 
conducere colectivă a tuturor 
intreprinderilor și unităților, de 
participare activă a oamenilor 
muncii, fără deosebire de națio
nalitate la conducerea fiecărui 
domeniu de activitate, la elabo
rarea și înfăptuirea politicii 
partidului, la conducerea statu
lui. Avem și in agricultură un 
cadru organizatoric profund de
mocratic. trebuie să asigurăm 
funcționarea lui In cele mal 
bune condiții, dinamizind toate 
forțele creatoare, toate energi
ile din acest important dome
niu al economiei naționale, va- 
lorificind experiența și înțelep
ciunea colectivă a maselor. Așa 
cum am mai spus și cu alte 
prilejuri, trebuie să ne consul
tăm mai intens si să lucrăm 
impreună in mod nemijlocit, cu 
țăranii, cu mecanizatorii, cu 
specialiștii din unitățile agricole 
care au o bogată experiență in 
lucrarea pămintului. Să stimu
lăm tot mai mult spiritul revo
luționar și să punem in acțiu
ne intr-o mai mare măsură for
ța țărănimii noaștre cooperatis
te. a întregii țărănimi. construc
toare activă a socialismului, 
aliata de nădejde a clasei mun
citoare in infăptuirea Progra
mului partidului, in ridicarea 
patriei noastre pe noi culmi de 
civilizație socialistă și comu
nistă.

In acest cadru să pregătim 
Congresul al II-lea al agricul
turii. Eu aș dori ca la Congres 
să putem face un bilanț al felu
lui în care am trecut la aplica
rea acestor măsuri. Congresul 
să dea un nou impuls activită- 
ți>. să stabilească noi măsuri 
pentru realizarea Programului 
pe 1981. a prevederilor planului 
cincinal in domeniul agricul
turii.

Tovarăși.

Doresc să mă refer pe scurt 
si la problemele din silvicultu
ră. Agricultura are multe afini
tăți cu silvicultura, iar primii 
secretari si președinții consili
ilor răspund nemijlocit si de 
silvicultură. Trebuie să luăm 
toate măsurile pentru mai buna 
îngrijire șl apărare a pădurilor, 
pxistă unele stări de lucruri 
pur și simplu Îngrijorătoare. Să 
trecem la măsuri hotărîte de 
curățire și igiena pădurilor. 
Vom revedea intr-o oarecare 
măsură programul de împădu
riri. pornind de la necesitatea 
păstrării speciilor de arbori 
care s-au aclimatizat și s-au do
vedit valoroase. Vom diminua 
în mod substanțial ponderea 
rușinoaselor, pentru că s-a tre
cut în mod abuziv la reducerea 
fagului, a foioaselor în .general. 
Acolo unde de veacuri a crescut 
fagul, am introdus rășinoase cu 
rezultate negative și asupra so
lului. Județele. cu specialiștii 
lor. trebuie să analizeze această 
problemă. Avem un program și 
va trebui să-i aducem îmbună
tățirile necesare într-o viitoare 
plenară a Comitetului Central.

Să asigurăm o participare mai 
activă a țărănimii la curățirea 
pădurilor. Ne gindim ca celor 
ce prestează această muncă să 
le acordăm 50 la sută din ceea 
ce curăță. în mod gratuit : să 
folosim animalele și atelajele 
țărănimii la scoaterea din pă
dure a crengilor, chiar a lemnu
lui. Să-i încurajăm pe cetățeni 
să crească animale de muncă 
pentru a executa lucrări de 
transportare a lemnului, și alte 
lucrări, asigurind astfel venituri 
sigure țărănimii din zonele de 
munte.

Avem in vedere să folosim mai 
intens țăranii și la scosul lem
nului din zonele îndepărtate, re- 
ducind folosirea mijloacelor auto 

» si realizarea drumurilor costisi
toare. Tovarășii din zonele de 
deal șl munte, unde există pă
duri. trebuie să analizeze aceste 
probleme și să treacă la stabili
rea măsurilor necesare.

în același timp, să ne ocupăm 
de folosirea pășunatului. inclusiv 
a finetelor din pădure. Anual, cu 
Ministerul Agriculturii si Minis
terul Economiei Forestiere să 
stabilim suprafețele pentru Dă- 
șunat — de 2 500 000—3 000 000 
hectare. Să luăm măsurile ce se 
impun pentru apărarea fondului 
silvic, dar și pentru folosirea sa 
in mod corespunzător. De ase
menea. să cointeresăm cetățenii, 
dindu-le posibilitatea să-si asi
gure lemnul prin scoaterea cioa
telor și a crengilor din pădure. 
Ne gindim ca cioatele să le dăm 

in întregime gratuit. Vom asi
gura astfel și o ingriiire mai 
bună a fondului silvic si vom sa
tisface si unele necesități curen
te ale cetățenilor, care nu vor 
mai trebui .să aștepte să le vină 
lemnele de la oraș.

Trebuie să analizați. împreună 
cu organele agricole si silvice, 
dezvoltarea producției de-fructe 
de pădure. Avem posibilități 
foarte mari ca in zonele de mun
te și de deal — unde sint păduri 
— să obținem producti conside
rabile. Să găsim și un sistem de 
cointeresare prin acord global. 
Să-i cointeresăm pe țăranii din 
satele din zonele de munte să 
planteze arbuști, să-i îngrijească, 
să cultive ciuperci si altele.

In fine, doresc să atrag din 
nou atentia asupra pregătirii lu
crărilor agricole de primăvară. 
Trebuie ca in ianuarie să termi
năm arăturile, să facem toate 
pregătirile și să luăm măsuri 
pentru a asigura insămintările 
de legume timpurii.

După cum se vede, multe pro
bleme din programele discutate 
in ultimul timp sint legate de 
producția agricolă in general. In 
soluționarea lor. un roii deosebit 
au consiliile populare județene, 
orășenești și comunale. Am sta
bilit ca, incepind din acest an, 
consiliul popular județean să de
vină titularul planului produc
ției agricole. Titularul planului 
agriculturii este consiliul popu
lar județean. Direcția agricolă, ca 
organ al consiliului popular, răs
punde de realizarea planului. De 
asemenea, planul agriculturii este 
planul Guvernului, al Consiliu
lui de Miniștri, nu al Ministe
rului Agriculturii. Dealtfel, ' in
cepind de anul viitor, in cadrul 
planului cincinal, vom face un 
plan separat al agriculturii. Deci 
nu o secție de plan, cum este 
acum, ci un plan al producției 
agricole, unde va intra si păstra
rea și amenajarea teritoriului, 
cultivarea, producția. Va fi un 
plan separat, pe care il Vom vota 
ca plan al producției agricole, al 
Guvernului, al statului. Ministe
rul Agriculturii, ca organ dc spe
cialitate. are răspunderea reali
zării lui. Același lucru si la ju
deț : titularul de plan este con
siliul popular județean. El răs
punde de asigurarea realizării 
planului. Aceasta înseamnă auto- 
conducere! Dealtfel, in Legea 
consiliilor populare este înscris 
acest lucru, dar nu a fost aplicat 
în mod corespunzător.

De asemenea, trebuie să asi
gurăm ca fiecare oraș, fiecare 
comună să aibă un plan unitar 
al producției agricole, desigur, 
cumulind și unind planurile uni
tăților agricole. Consiliul popu
lar trebuie să discute, in prezen
ta conducerilor unităților agrico
le. planul pe comună. Consiliul 
popular are răspunderea si tre
buie să exercite controlul nu 
numai pentru țăranii particulari 
sau pentru lotul în folosință, ci 
pentru intreaga agricultură. Pre
ședintele consiliului popular are 
dreptul să tragă la răspundere 
pe președintele cooperativei, in
clusiv pe directorul I.A.S.-ului
sau S.M.A.-ului. dacă nu aplică 
legile agricole, dacă nu realizea
ză lucrările în conformitate cu 

.le’gea. De tot ce se intîmolă pe 
teritoriul comunei sau orașului 
răspunde consiliul popular. Si
gur. el nu se amestecă in pro
bleme tehnice, dar in realizarea 
lucrărilor agricole, in strinsul re- . 
coltei și predarea produselor la 
fondul centralizat, trebuie să 
exercite controlul.

Avem o lege a executării lu
crărilor agricole care insă nu se 
aplică în mod corespunzător. 
Consiliile populare trebuie să-si 
îndeplinească rolul pe care il au 
în conducerea acestei activități, 
așa cum trebuie să răspundă de 
realizarea programului de apro
vizionare a populației cu tot ce 
este necesar. Programele pe care 
le-am discutat aici sint progra
me pentru care organele noastre 
de stat — comunale, orășenești si - 
județene — consiliile populare, 
poartă răspunderea realizării lor.

Un rol important revine, desi
gur. organelor agricole care sint 
în subordinea si sub conducerea 
consiliilor populare județene. 
Acestea trebuie să acționeze dis
ciplinat. organizat, cu toată răs
punderea. axindu-si activitatea 
pe problemele de producție. Tre
buie lichidată complet activitatea 
birocratică ! Accentul activității 
organelor specializate trebuie să 
fie pus oe unitățile de produc
ție. Judecăm activitatea fiecăruia 
nu după cite hirtii a făcut, ci 
după producția pe care o reali
zează.

Este necesar, de asemenea, ca 
organele și organizațiile de 
partid să acorde o atenție mal 
mare problemelor din agricul
tură, să înțeleagă faptul că 
intreaga lor activitate trebuie, 
legată de realizarea programu
lui din agricultură. Avem orga
nizații de partid puternice in 
comune. în unitățile agricole. 
Să facem in asa fel incit ele 
să-și indeplinească rolul, să fie 
cit mai active in întărirea or
dinii și disciplinei. în realizarea 
programelor. Ele trebuie să 

exercite controlul asupra con
siliilor populare, a unităților 
agricole, să mobilizeze țără
nimea. pe toți oamenii muncii 
din agricultură, in așa fel incit 
să avem toate garanțiile că 
vom avea rezultatele pe care 
le-am stabilit in domeniul pro
ducției agricole. Avem comi
tetele de partid comunale, oră
șenești care, fiecare in dome
niul său de activitate, trebuie să 
acționeze pentru realizarea sar
cinilor. Desigur, se cere și din 
partea comitetului județean de 

■'partid o mai bună organizare a 
activității. Am impresia că nici 
consiliile uniunilor județene ale 
cooperativelor — care sint și 
organe de partid și de stat — 
nu lucrează așa cum trebuie. 
Este necesar să punem și aici 
ordine, să facem ca aceste con
silii ale cooperativelor să lu
creze în mod corespunzător, 
pentru a-și putea îndeplini mai 
bine sarcinile.

Desigur, sint necesare măsuri 
de îmbunătățire a activității 
Ministerului Agriculturii. a 
Uniunii Naționale a Cooperati
velor Agricole. Este necesar să 
se ia măsuri ca și aparatul cen
tral, Guvernul să lucreze mal 
bine. Trebuie ca aparatul Comi
tetului Central. Secretariatul 
Comitetului Central să urmă
rească mai îndeaproape cum 
se realizează măsurile pe care 
le-am stabilit aici. Organele 
centrale să exercite un control 
permanent, să acorde ajutor, 
să organizeze munca pentru 
indeplinirea hotăririlor în mod 
corespunzător. Să unim toate 
forțele pentru a putea avea 
garanția înfăptuirii sarcinilor 
importante pe care le avem în 
agricultură.

Am stabilit ca. lunar. pe 
grupe de județe, să avem con
sfătuiri — intr-un județ sau in 
altul — in cadrul cărora să 
discutăm cum se aplică măsu
rile hotărrte in agricultură. 
Odată la 3 luni, deci trimes
trial. să facem o consfătuire, cu 
participarea tuturor județelor — 
în București sau in altă parte 
—. unde să discutăm, in pre
zența tuturor, măsurile de în
făptuire a sarcinilor in agri
cultură.

Vreau să fie bine înțeles că. 
așa cum a prevăzut Congresul 
al XII-lea. agricultura repre
zintă o ramură economică prin
cipală, alături de ramura pro
ducătoare de materii prime. Nu 
știu pe care să o pun pe pri
mul loc. amindouă au aceeași 
prioritate, sint. de fapt. din 
aceeași grupă — materiile pri
me și agricultura sau. dacă 
vreți, invers. Trebuie să le 
acordăm aceeași atentie — și 
dorim ca ele să se afle pe pri
mul loc in ce privește măsurile 
pentru buna desfășurare a 
activității. Dacă avem o agri
cultură bună și baza de materii 
prime asigurată, avem și con
diții să dezvoltăm orice ra
mură a industriei. Fără agri
cultură și materii prime nu 
avem baza necesară pentru a 
dezvolta ramurile industriale. 
Iată de ce am început în mod 
premeditat consfătuirile de la 
începutul cincinalului cu agri
cultura. Am dorit să subliniez 
însemnătatea și atenția pe care 
trebuie să o acordăm agricul
turii in acest cincinal.

Am avut in vedere să che
măm la această consfătuire de 
lucru și secretarii cu industria. 
Vom avea insă in curind Ple
nara Consiliului Național al 
Oamenilor Muncii, unde ii vom 
chema pe secretarii cu proble
mele economice și vom discuta 
problemei^ industriei.

Atrag insă atentia că si in 
industrie trebuie luate toate 
măsurile ca. din prima lună, să 
realizăm planul de producție, să 
realizăm exportul sl să redu
cem substanțial importul. Tre
buie să facem totul pentru a 
realiza producția pentru export 
și producția in general, pentru 
reducerea in continuare a im
porturilor.

Iată citeva probleme pe care 
am vrut să le subliniez in înche
ierea acestei consfătuiri. Cred 
că lucrurile sint clare. Dezba
terile inseși au demonstrat că 
tovarășii au înțeles bine proble
mele. că au luat deja un șir de 
măsuri. După consfătuire tre
buie să trecem imediat la apli
carea. in fiecare județ, a mă
surilor stabilite, la mobiliza
rea activului nostru de partid 
din agricultură și din toate 
domeniile. Să facem in așa fel 
incit anul acesta să fie anul 
care să marcheze noua*  revolu
ție agrară, ce presupune pro
ducție. productivitate, eficientă 
economică, satisfacerea în mai 
nțiare măsură a necesităților 
noastre economice 1

Cu aceasta, declar Închise 
lucrările și vă urez spor la 
treabă !

(Aplauze puternice, prelungite, 
se scandează „Ceaușescu — 
P.C.R. !“. Toți cei prezenti la 
ședința de lucru ovaționează cu 
însuflețire pentru Partidul Co
munist Romfln, pentru secre
tarul general al partidului, to
varășul Nicolae Ceaușescu).

miiloace.de
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Poezia ca stare de sărbătoare
..Poezia, ca suflu șl ca sa

tisfacție trăită, evocă ceasurile 
de sărbătoare". Cine scria a- 
ceste cuvinte nu era neapărat 
poet, deși cred că citindu-1 pe 
Mihail Sebastian dau glas unui 
talent in măsură să vorbească 
despre forța lirismului. Acum, 
cind îmi propun să meditez la 
valorile care ne-au dat atîtea 
motive de bucurie în vremea 
din urmă, cuvintele lui Se
bastian sînt un bun pretext să 
ne deschidem cîtorva aspecte 
mai relevabile ale poeziei ro
mânești contemporane. Și a- 
nume, dintre cele demne de o 
discuție, dimensiunii impo
sibil de ocolit și mereu emo
ționante a Iubirii de țară, cum 
o intîlnim în versul lui Ni- 
chita Stănescu și loan Alexan
dru, în cel al lui Horia Bă- 
descu sau Mihai Ursachi.

Viabilitatea, deplin încuraja
toare a genului patriotic, vine, 
am impresia, în ceea ce aflăm 
dincolo de ton. Sunetele pot fi 
foșnitoare sau sidefate, șoptite 
sau. clamate : contează — șl asta 
ne-â demonstrat-o nu darul de 
împrumut și simulare, ci ac
centul trăit, dublul ecou al 
conștiinței și al dispoziției ju- 
bilative despre ce vrei să în
nobilezi prin expresie. Dintre 
toate ipostazele și, vădit dintre 
toate posibilele opțiuni din 
perimetrul tematic, iubirea de 
locul în care exiști, in care 
te-ai născut, pe care il umpli 
cu respirația ta fierbinte, se
cretă o caligrafie unică. Este 
firesc : vibrația patriotică sună 
ca o tulburătoare incantație din 
totdeauna.

Trustul
MEDITATIILOT—®

Primul episod al anchetei noastre, publicat fn ziarul de ieri, prezenta împrejurările in care 
autorul - dindu-se drept.......arhitectul Ioanide*  - a pătruns in birlogul unui mare escroc, orga
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PROGRAMUL 1

16.00 Telex. 16.05 Politehnica TV 
(Ciclu de pregătire pentru admi
terea In tnvățămîntul superior)
• Fizică: Fizica nucleară. 16.30 
Emisiune In limba germană. 18,25 
Tragerea loto. 18.35 La volan — 
emisiune pentru conducătorii 
auto. 10,50 1001 de seri. 19,00 Te
lejurnal. 19.20 Actualitatea eco
nom it a. 19,40 Să cunoaștem legi
le țării. 19.55 Film artistic: „Mihail 
Strogoff". Premieră TV. Copro
ducție itaio—franco—vest-germa- 
nă. In distribuție: John Phlllp- 
Law, Hayean Keller, Mamsy Far
mer, Delia Bocardo. Dlmlter Ta- 
șev, Donato Castelanettl. Chris
tian Martin. Kegla: Erlprando 
Visconti. 21.40 O artă pe măsura 
timpului nostru. în teleobiectiv: 
Stagiunea teatrală. 22,05 Telejur
nal. 22,30 închiderea programului.

PROGRAMUL Z

16,00 Muzică populară. 16,30 O 
viață pentru o idee: Eugen An- 
gelescu (1896—1968). 17,00 Ora di
vertismentului. 17,55 Blocnotes — 
Informații utilitare. 10,15 Anunțuri 
șl muzică. 18,25 Din cartea natu
rii: Capturi alese. 18,50 1001 de 
seri. 19,00 Telejurnal. 19,20 Semne 
străbune. Regla: AI. Drăgulescu. 
Producție a studioului „Sahla- 
film". 19,30 Concertul Filarmoni
cii „George Enescu". Transmisiu
ne directă de la Ateneul Român. 
Dirijor Mlhal Brediceanu. So
listă: Carmen Mihalache. In pro
gram: Iancu Dumitrescu — Me
lodie mioritică. Solo clarinet Au
relian Octav Popa; Chopin — 
Concertul nr. 1 pentru plan șl 
orchestră In ml minor; Ceal- 
kovski — Simfonia Manfred. Pre
zintă Elena Zotovlceanu. In pauză: 
Carnet cultural. 21,55 Ierarhia 
structurilor. Regla Olimpia Dai- 
covlciu. Producție a Studioului 
„Sahlafllm". 22,05 Telejurnal. 22,30 
închiderea programului.

nizator de meditații in stil mare. Cu episodul de azi mai facem un pas...
LOCUL FAPTEI

avut grijă să se 
motiv de boală 
necesar de zile 
și participă, ne-

„Locul faptei" însemna, se în
țelege, apartamentul cu nr. 3 din 
Mihnea Vodă nr. 2 — proprieta
tea Silviei Tudor — birou ad- 
hoc de meditații al lui Gh. Po
pilean. Să examinăm, pe scurt, 
mai întli gazdele. Silvia Tudor, 
absolventă de liceu, în vîrstă de 
36 de ani, și-a dovedit pasiunea 
pentru bani nemunciți în peri
oada 1974—1978, cînd deținea 
gestiunea — ca magazioneră — 
Ia Liceul „Ion Creangă", falsifi- 
cînd bonuri și însușindu-și dife
rențele de preț. Pentru suma ne
justificată (15 000 lei) potrivit 
Hotărîril nr. 1476/6.XII.1978 a Ju
decătoriei sectorului 5 (actual
mente 4), Silvia Tudor a execu
tat, pînă nu de mult, 6 luni de 
muncă corecțlonală. Cercetări ul
terioare au descoperit alte di
mensiuni ale fraudei (154 000 
lei), așa incit s-a întocmit un 
nou dosar, aflat pe rol la Jude
cătoria sectorului 4. împrejurări 
In care Silvia Tudor — cunoscu
tă, pe unde trece, ca certată cu 
adevărul — a 
pensioneze pe 
(fără numărul 
de spitalizare) 
stingherită, la „organizarea" me
ditațiilor în stil mare, la asigu
rarea meselor și a protocolului 
pentru „dom’ profesor" Popi
lean. Concubinul ei, Anton Ho
liș, cu trei ani mai tînăr, absol
vent a... patru clase, flotant 
adresa respectivă (deși 
drept proprietar!), după ce 
schimbat nu mal puțin de 
locuri de muncă, pe litoral 
aiurea, ca lăcătuș (calificat 
nu), fără să rămînă undeva : 
mult de 6 luni, și-a găsit pînă 
ia urmă consolarea într-o pensie 
de boală, diagnosticul invocînd, 
de cițiva ani, „orbirea totală". 
Ceea ce nu-1 împiedică să bea, 
să fumeze, să repare mașini și 
să le conducă, să citească și să 
distingă bine cliențil meditații 
Sa-i' îndrume, apoi, autoritar, în
tr-o cameră sau alta, la o disci
plină sau alta, făcînd — în vir
tutea celor patru clase primare? 
— pe aghiotantul lui „dom* * pro
fesor", căruia îi pune la dispo
ziție nu numai sălașul concubi
nei și telefonul, ci chiar nume
le său, la nevoie. Rememorănf 
dialogul: „— Tovarășul profesor 
Holiș?"; .,— Da. Poftiți incasă!" 
(Vă amintiți, era vorba de Popi
lean).

Așadar, potrivit planului, am 
„poftit" din nou în casă, în sea
ra zilei de 18 decembrie 1980 (ora

la 
trece 

: a
18

sau 
sau 
mai

• •••••• ••««••••ee

îmi amintesc că acum citeva 
lăptămini, la mică distanță, 
am citit un grupaj de poeme 
ale Iui loan Alexandru sub ti- 
titlul Imnele Țării Românești 
și, în alt periodic, o pagină cu 
versuri de Mihai Ursachi. Dacă 
la ultimul am reținut pentru 
calitatea rafinată a trăirii, poe
zia Cîntec nou, un splendid e- 
logiu sentimental al lașului, la 
celălalt alegerea mi-a fost în-

puncte
vedere

tăritâ de numeroasele motive de 
satisfacție. Și nu e în discuție 
nici lirismul didactic, cel care 
face un fel de pedagogie cu de
cizii geografice, cit starea de 
spirit înălțătoare. . pilduitor de 
atașată afectiv de tot ce în
seamnă afinitate electivă. Aici 
am să citez din poema intitu
lată Lacrimă, distihul pe care 
l-am învățat pe dinafară : „Mă 
doare inima de nu vorbesc / 
De nu ingreui țara cu cuvintg".

Nu știu cum se împacă a- 
ceastă afirmație cu altele. Mă 
gindesc mai ales la texte tul
buri, dilematice. Aici simt pină 
la evidență o certitudine. Cind 
loan Alexandru vrea să adune 
cuvinte pentru a cinsti țara 
(cum cinstim pămîntul strîn- 
gindu-i recolta) nici o dilemă 
nu mai este posibilă. în exis

17) Ia modul cel mal puțin pre
vizibil pentru angajați! „școlii" 
din interior. Primul a sunat „ar
hitectul Ioanide", sub pretextul 
că vine să prelungească angaja
mentul la meditații pentru ne*  
pot. M-a primit „profesorul" șl 
m-a condus, de astă dată, în- 
tr-un dormitor (al fetei lui Ho- 
liș, In virstă de 13 ani) devenit 
șl el „birou", aidoma bucătăriei. 
Ceremoniosul „dascăl" tocmai 
lml argumenta nevoia de a in
vesti suma de 10 000 lei în me
ditațiile nepotului avînd In față 
caietul cu evidența, cind în a

CU N
partament și-au făcut apariția 
ofițerii de miliție.

Pe „dom’profesor" l-am vă
zut schimbindu-se la față și 
l-am văzut bilbiind ceva în 
apărarea sa. Dar, să nu cre
deți că psihologia omului 
versat, trecut de mal multe 
ori prin asemenea confruntări, 
se rezumă la această stare... In 
sufragerie au fost găsiți, făcînd 
meditații cu studentul Lefkanits 
Laszlo, colaborator, asupra că
ruia vom reveni, patru tineri: 
Laurențiu Brezeanu, elev al Li
ceului de aviație; Marian Cos- 
tache. elev al Liceului industrial 
nr. 23; Anca Cristina Cociș, ele
vă a Liceului „C. A. Rosetti"; 
Marcela Albu, absolventă de li
ceu.

Cum au ajuns aici? Pomirțd de 
la bilețelele găsite, de el sau de 
cunoștințe, în cutiile poștale. 
Fără a mai sta pe ginduri, pă
rinții sau rudele lor l-au încre
dințat lui Gh. Popilean, „profe
sorul" care trata (și se trata) 
bucătărie sau în dormitor, 
vreme ce victimele — elevii 
cauză — făceau meditații, 
fiecare dată cu altcineva!

Numai în acea seară, trecînd 
de la starea de perplexitate la 
postura curentă, de farsor, Gh. 

în 
în 
în 
de

tența Iul nimic nu are atîta în
semnătate cum o are impulsul 
creator ca și cel ocrotitor. II 
doare inima, ca de o tandrețe 
neconsumată, dacă nu stringe 
în memorie acele cuvinte ce 
restabilesc farmecul evocator al 
gliei străbune, recolta de mi
resme. trilul ciocirliei.

Firește, in receptacolul stării 
de grație despre care scriu a- 
ceste ginduri .intră, ca adusă 
de aluviuni, și grija pentru an
titeze și neodihna și luciditatea 
autospectaculară. în totul Insă, 
ca un model de claritate, dis
ting fidelitatea cu care talen
tul poetic se Înfrățește cu exis
tența națională. îi simte rolul 
catalizator. Sub incidența și din 
perpectiva sentimentului colec
tiv atitudini cum sînt cele 
semnalate la poeții citați. cît 
șl la numeroși alții, de la Eu
gen Jebeleanu la Gheorghe 
Pituț și de la Nicolae Dan 
Fruntelată la Ioana Dlaconescu 
impun o dreaptă prjvire asu
pra noastră in lume cit și în 
spațiul deschis al răsfringeri- 
lor.

Tot astfel cum vorbim des
pre fragile alcătuiri de ima
gini cind ne întoarcem la per
manențele poezie' simțim că 
aceste alcătuiri ciștigă în den
sitate cum cîștigă în stator
nicie. Ceea ce fusese cindva 
o lectură de inițiere devine pe 
nesimțite adevărata solemni
tate de superioară împărtășire, 
de la o curentă receptare emo
țională la transfigurarea înțe
lepciunii în timp.

HENRI ZALIS

A

Popilean încerca să ne convingă 
— total gratuit — că el făcea 
meditațiile. Protestînd față de 
descinderea noastră, hotărît să-și 
apere o demnitate de mult pier
dută, s-a așezat in capul mesei 
din sufragerie, insistînd să fie 
lăsat să-și „continue" lecția. 
Deși cu cîteva minute înainte e- 
levii Învățau (vorba vine) ma
tematică cu studentul Lefkanits, 
Popilean s-a pomenit zicîndu-le: 
„Așadar, continuăm lecția noas
tră de economie politică..." stlr- 
nind stupoarea elevilor. A re
nunțat insă Îndată, adăugind:

»

„Economia politică nu se poate 
învăța in grup, așa că renun
țăm!". Din această clipă, falsul 
profesor avea să facă o suită de 
recomandări presei („să-și vadă 
de alte probleme!"), miliției („să 
caute infractorii acolo unde 
sînt!") etc. Proaspăt eliberat din 
închisoare (condiționat, cu în
treruperea efectuării pedepsei), 
oratorul ad-hoc ne dădea lecții, 
cu aerul cel mai nevinovat din 
lume. Mai mult decit atît, ne 
prevenea că va publica, în cu- 
rînd, un amplu articol cu propu
neri personale de perfecționare a 
învățămîntului prin meditațiile 
particulare! Demn de comedie, 
uneori, acest personaj...

FETELE NEVĂZUTE 
ALE „PROFESORULUI*

1. DAȚI-MI UN SERVICI, SA 
NU DAU PE-AICI : O „plane
tă de bărbat", găsită între lu
crurile lui Gh. Popilean. la una 
din frecventele cercetări. îi ghi
cea următoarea trăsătură : „Iu
birea dv. pentru lucru este așa 
de mare, incit cînd vă apucați 
nu vă mal lăsați". Să nu cumva 
să fie vorba de muncă, mi-am 
zis. $i, pentru a mă convinge, 
am răsfoit carnetul său de mun

Dacă primul dintre westernurile 
cu ardeleni, Profetul, urul și 
ardelenii, încerca o ciudată sim
bioză între lirismul originar al 
basmelor și parodie, între factu
ra etică bazată pe scheletul na
rațiunilor populare șl permanen
ta eroziune ironică a proce
deelor clasice ale genului, cea 
de-a treia producție din serie, 
avindu-1 iarăși pe Dan Pita ca 
regizor, iși propune o mai 
hotărîtă fixare in teritoriile con
sacrate, o luare în serios a con
flictului ca atare. Deși departe 
de tară, în America tuturor vi
surilor, dar și a marilor dezilu
zii, doi ardeleni, un român șl 
un ungur, știu în cele din urmă 
să treacă peste neînțelegeri stră
vechi, reînviate dealtminteri la o 
petrecere, și să-și dea mina, cum 
au făcut-o. într-o lungă istorie 
acasă, părinții și străbunicii lor, 
luptind împreună împotriva unul 
dușman comun. Ideea aceasta da
torată unui romancier preocupat 
de istorie. Titus Popovici, se con
stituie într-o remarcabilă rampă 
de lansare a eroilor populari. De 
la cultul personajului extraordi
nar la descoperirea istoriei este 
un drum pe care westernul 
românesc îl parcurge muțind ac
centul de la comicul de tip pa
rodic. speculativ, la poezia dra
matică a comuniunii binelui șl 
răului într-o geografie irevocabil 
determinată de substratul istoric 
al existențelor. Este aici semnul 
că ne apropiem de acasă, de 
Transilvania, către care se în
dreaptă cei trei frați Brad și, de 
asemenea, dovada că încă ne-am 
putea situa destul de departe de 
ultimul episod.

"Al '<x..

„Evidența contabilă" a trus
tului de meditații pe un sin
gur trimestru al anului 1980 

adăpostește... 36 000 iei!

că (seria D.I., 
la I.R.V.M.R.

nr. 140897), aflat 
(întreprinderea 

de recuperare și valorificare a 
materialelor refolosibile). Ce 
rezultă ? Nici mai mult, niei mai 
puțin de 27 de locuri de muncă 
in decurs de 13 ani (1955— 
1968) urmate de pensionări me
dicale temporare, cît se poate de 
dubioase, timp de 10 ani. Ici- 
colo cîte o întrerupere a „bolii" 
cu angajări mai degrabă fictive, 
țintind interese de moment. 
Puține angajări depășesc — ca 
și în cazul lui Anton Holiș — 
șase luni de zile. De preferință 
contabil sau contabil șef. Gh. 
Popilean a înregistrat destule 
desfaceri ale contractului de 
muncă pentru indisciplină, in
competență sau delaoidare. 
Comparația cu Anton Holiș do
vedește. Încă o dată, că cine se 
aseamănă se adună.

Eliberat din închisoare în no
iembrie 1979. Gh. Popilean s-a 
angajat, prin serviciul forțelor 
de muncă, factor de expediție 
la Direcția de expediere a pre
sei (lț. dec. 1979). Cum insă de 
la 1 ianuarie 1980 și-a reluat ac
tivitatea de „meditator", omul 
avea nevoie de timp liber. Si 
l-a acordat, prin concedii fără 
plată. 17 zile in februarie sl 9

Prima observați? în legătură 
cu noul film al lui Dan Pita, 
realizat cu profesionalltatea unui 
talent căruia nu i se poate re
proșa decit cel mult că întirzie 
să se indrepte către filmul de 
actualitate (inspirat din prezen
tul vieții noastre, vrem să pre
cizăm. pentru că altminteri ac
tualitatea noii producții a Casei

de filme 3 este dincolo de orice 
îndoială) ține așadar de găsirea 
unei formule credibile în ordi
nea menționată deja. Nu este 
însă mal puțin adevărat că fil
mul cultivă și alte pirghii decit 
aceea a conflictului tradițional 
dintre binele și răul istoric. Me
zinul, cel mai mic dintre frații 
Brad, are ciudate crize de infe
rioritate, deși e singurul cu fa
milie. e acum tatăl unui copil, 
un băiețel a cărui naștere il 
mal obligă să mai întîrzie pe 
coasta oceanului. Jucînd rolul lui 
Prislea. Mircea Diaconu, inimi
tabil chiar și în giumbușlucării.

Western fără parodie?
Pruncul, petrolul ți ardelenii. Producție a Casei de filme 3. 

Scenariul — Francisc Munteanu după o idee de Titus Po
povici. Regia — Dan Pița. Imaginea - Marian Stanciu. Mu
zica — Adrian Enescu. Decoruri — Călin Papură. Costume — 
Irina Kati. Cu : llarion Ciobanu, Ovidiu luliu Moldovan, Mir
cea Diaconu, Jean Constantin, Ștefan lordache, Zoltan Vadasz, 
Ileana Iliescu, Dragoș Pîslaru, Tatiana Filip, Dumitru Palade, 
Elisabeta Adam, Carmen Galin, Papii Panduru.

filă a caietului deO singură , 
evidență personală, ilustrind 
4 încasări a cite 500 lei de la 
candidata Florentina Gavrilâ, 
muncitoare, absolventă a li

ceului seral

martie. După care — 
că meditațiile 11 vor a- 
se descurce — șl-a dat 
in 10 martie. Problema

zile în 
convins 
juta să 
demisia 
angajării nu l-a mai interesat, 
apoi, pînă la 1 nov. 1980, cînd a 
solicitat, la I.R.V.M.R. un post 
mult sub nivelul „pregătirii sale 
superioare", de îpdrumător-re- 
cuperator. Nedumerit ca și alți 
tovarăși din conducere de aceas
tă solicitare (care 1 s-a aprobat, 
totuși !). Ion Popescu, șeful Bi
roului Colectări, ni l-a descris 
ca pe un lucrător „bun de gură, 
preocupat să-și acopere cu hîr- 
til in regulă orele de serviciu". 
Am adus în discuția cu tovară
șul Ion Popescu realitatea că 
Gh. Popilean răspunde la tele
fonul de acasă (recomandat pe 
bilețelele referitoare la medita
ții) la diferite ore ale dimineții. 
Răspunsul — ușor ezitant — 
s-a referit la faptul că „In
tr-adevăr. un îndrumător-recu- 
perator. dacă are nevoie de timp 
liber. și-I poate face, după ce 
se prezintă la cîte o Întreprin
dere din raza lui. să constate ce 
materiale pot fi ridicate. Un 
sistem sever de control nu exis
tă încă". Cu atît mai mult avea 
nevoie de dimineți libere un 
„meditator" care-și cunoaște

dă, oriclt ne-ar părea de sur
prinzător la un actor ca el, sen
timentul unei oboseli, al unei 
repetări cu care actorul nu a mai 
avut lipsa de orgoliu să ne plic
tisească vreodată. Impresia poate 
că provine și din statutul sever 
subaltern în care evoluează ți 
de unde extrage adesea situația 
comică.

In actualitatea imediată a tex
tului intră de astă dată goana 
după petrol, și, legat de schim
barea centrului de interes anec
dotic, trebuie să remarcăm ini

țiativa mai abil construită în- 
tr-un lung șir de secvențe a ce
lui mal mare dintre frați. Fil
mul. nu-i vorbă, lasă destul loc 
pentru evoluția de excepție a lui 
John, intrat în serviciile poliției 
locale pentru a scăpa orașul de 
amenințarea unui spoliator fără 
scrupule. Apar actori noi, Dragoș 
Pîslaru este dintre ei cel mai 
talentat, un tînăr actor căruia va 
trebui să-i acordăm cit mai cu- 
rind un loc in capul viitoarelor 
afișe cinematografice.

Aminteam. cîteva paragrafe 
mai sus, despre profesionalitatea 
regizorului. Se simte in noul 

bine interesele, după ce anun
țase prin bilețele că poate fl 
găsit la telefonul de acasă între 
orele 7—13. Adică exact în 
timpul orelor de serviciu. In
spirată „planeta de bărbat", 
nu-i așa ?

2. ABSOLVENT, CU CHIU(L), 
CU „VAI", DUPĂ... 11 ANI. 
Ori de cite ori se autodefinește 
„profesor", Gh. P. invocă absol
virea A.S.E. șl prezintă o copie 
de pe Diploma de licență în ști
ințe economice, nr. 33017, elibe
rată la 16 iunie 1977. Media ob
ținută la examenul de diplomă 
— 6. Prin urmare, avem de a 
face, de trei ani încoace, cu un 
economist (care n-a rîvnit la 
această muncă), nicidecum cu 
un profesor, pentru că o ase
menea calitate n-a fost consa
crată in nici un act și nu îi este 
recunoscută, oficial, de nimeni.

Să vedem însă in cit timp și 
în ce condiții a devenit Gh. P. 
„economist". In vederea admite
rii la Facultatea de finanțe și 
contabilitate, cursuri fără frec
vență, a prezentat, la 5 august 
1965, o recomandare eliberată 
6Ub nr. 4650 din partea condu
cerii G.A.S. Vadul Oii, raionul 
Hirșova, regiunea Dobrogea. Di
rectorul de atunci al G.A.S. res
pective, Victor Trandafir, și 
seci ?tarul organizației de bază 
P.C.R., Ștefan Ștefan. îl reco
mandau călduros pentru facul
tate, argumentind că „se achită 
în mod corespunzător de sarci
nile profesionale, avînd rezulta
te frumoase în muncă, partici
pare la muncile voluntare și ac
țiunile organizate de conduce
rea unității, are o ținută etică 
morală (sic 1) sănătoasă". Cit de 
sănătoasă era ținuta „etică, mo
rală" și profesională a angaja
tului la 28 iunie același an. nu- 
teau să-și dea seama (dacă i-ar 
fi interesat) cei doi semnatari, 
din faptul că era vorba de a 
20-a angajare în tlmn de 10 ani 
si din faptul că fusese, pină la 
acea dată, condamnat de două 
ori, pentru înșelăciune in dau
na- avutului obstesc (1958), res
pectiv pentru delapidare și în
șelăciune (1964). Cu numai trei 
zile înainte de angajarea la 
G.A.S. Vadul Oii, deci în 25 Iu
nie 1965, Gh. Popilean ieșise din 
închisoare. împrejurare nesem
nificativă pentru cel care-i re
comandau înscrierea la faculta
te. la interval de o lună. Da’ 
repede i-a mai convins infrac
torul recidivist pe tovarășii de 
la Vadul Oii asupra calităților 
enumerate în recomandare ! 
Mai departe. în fișa de înscrie
re la facultate rubrica „Dacă a 
mai avut condamnări" Înregis
trează o linluță. Pe atunci, pro
babil, nu se utiliza formula „Nu 
este cazul". Pentru că ar fi 
fost...

DRAGOMIR MAGDIN

(Va urma) 

film al lui Dan Pița ochiul ca
pabil să caligrafieze un cadru, 
să conceapă o secvență fără în
trerupere, un plan-secvență in 
care aparatul, ținut în mină ori 
învîrtindu-se pe un traveling 
circular, să treacă In revistă, cu 
răbdare, interiorul „fotogenic" al 
upei case, ori să panorameze 
cîmpia nesfirșită. Marian Stan
ciu, operatorul filmului, obține 
imagini de o frumusețe drama
tică implicită, demne de a figura 
pe o pînză într-o expoziție. Nu 
apreciem și trebuie să o spunem 
cu toată părerea de rău, contra- 
plonjeurile. racursiurile pe ver
ticală de care operatorul abuzea
ză la un moment dat.

In genere, despre Pruncul, pe
trolul și ardelenii se poate spu
ne că ilustrează situația fericită 
a unei colaborări fructuoase în
tre compozitor (Adrian Enescu 
ne oferă partituri splendide, cite- 
odată concurînd imaginea și ea 
deosebită, a tinărului operator), 
pictorița de costume Irina Katz 
(cită poezie, atîta ironică nuan
țare în portretizarea personaje
lor : să amintim numai dubla 
funcționalitate a costumului pur
tat de personajul interpretat de 
Jean Constantin, erou de wes
tern și cabotin, martor și preot 
al disputelor sîngeroase). și au
torul decorurilor : Călin Papură. 
Să nu-i uităm, de asemenea, pe 
actori, unii cuhoscuți din dis
tribuția celorlalte serii. Harlon 
Ciobanu rămîne același virtuoz 
al replicii bonome*  de o hîtroșe- 
nie mușcătoare, cînd și cînd. in 
vreme ce Carmen Galin apare 
cu un machiaj somptuos, mai, 
mai să nu o recunoaștem, dacă 
ne gîndim la personajele de o 
simplitate străvezie jucate de 
foarte talentata actriță .în filme 
de referință pentru cariera ei. 
Păcat că de astă dată rolul — 
și în ultima vreme am constatat 
repetarea situației de modicitate 
dramaturgică a personajelor în 
care actrița este distribuită — 
înseamnă foarte puțin în tabloul 
general al filmului. Sigur, nuari- 
țînd stări intempestive ale unul 
personaj draconic. Ștefan Ior- 
dache devine tot mai mult un 
actor pentru cinematografie, fo
losit ca atare.

Cu un film deconectant, lucrat 
cu meserie, pentru un public cit 
mai numeros — dar și, poate, 
fără mari pretenții, să nu uităm 
— Dan Pița dovedește că mun
cește în orice împrejurare cu 
seriozitate și har. Am dori ca 
toate acestea să le putem con
stata într-un film despre oameni 
contemporani, despre ziua trăită, 
un film din seria, să zicem, 
Filip cel bun.

IOAN LAZAR

TV

Cinemateca 
între prezent 

și viiter
La noi in țară, după cum na 

Informează Dicționarul cinema
tografic semnat de Cornel Cris
tian- și Bujor T. Ripeanu, apă
rut la Editura Meridiane, in 
1974, există, din 1957, o bogată 
arhivă de filme : 6 000 de lung- 
metraje artistice, 26 000 acte da 
scurt-metraje, o bibliotecă docu
mentară cu 20 000 de volume, 
între timp fondul se înțelege că 
s-a mărit. Pentru ca filmele ar
hivei să ajungă la tînărul spec
tator există o singură cale, aceea 
a Cinematecii, a unui cinemato
graf specializat în • proiectarea, 
conform unui program, a capo
doperelor artei a șaptea. Prin 
urmare, ca să nu mai socotim 
și alte activități, numai acest 
aspect, al difuzării filmelor din 
colecția națională, conferă Cine
matecii funcția unui instrument 
cultural pe care nu-1 are nici 
un alt cinematograf. La noi în 
țară singurul cinematograf in
vestit cu această funcție, de bi
bliotecă de cinema, este Cinema
teca națională. Pesemne ță mulțl 
dintre cititorii acestor însemnări 
cunosc localul acestui cinemato
graf din strada 13 Decembrie, 
nr. 21. șl, atunci cînd norocul 
unul bilet le-a surîs, ori cind au 
primit drept cadou de mare preț, 
un tichet de intrare la un film 
deosebit, ei și-au dat seama cit

Noti
de nedrept improprie este sala 
pe care Cinemateca o are la dis
poziție. Nu-i vorbă, in măsura 
în care a fost cu putință. Arhi
va Națională de Filme, prin re
dactorii ei specializați, a căutat 
să „exploateze" cit mal profita
bil sub aspectul educației civice 
și estetice localul despre care 
scriem. Este foarte dificil să 
oferi posibilitatea participării la 
un asemenea act de cultură unui 
public numeros ahtiat, acesta 
este cuvintul, după cinematogra
ful de calitate, cînd ai la dispo
ziție o sală de abia 227 de 
locuri. Nu vreau să intru în de
talii sperind că argumentele slnt 
la vedere, dar, dlscutind, deună
zi. cu noul responsabil al Cine
matecii, Adrian Isac, am aflat 
că anual se prezintă aici 500 de 
filme. Cinemateca are 6 500 de 
abonați șl prezintă 30 de spec
tacole pe săptămină. Este mult 
dacă ținem seama de beneficiile 
culturale ale acestui organism 
cinematografic, dar este mi’” 
prea puțin glndlndu-ne că a. 
filmului se bucură de o imena„ 
popularitate, și că forța ei de a 
educa publicul este deosebită.

Cu o sală mai mare, cu un 
program care să admită mai 
multe spectacole Intr-o săptămi
nă, unele dintre titlurile de re
ferință ale istoriei cinematogra
fului nu ar fi obligate să-și 
aștepte cu anevoință rindul la 
proiecție. Repertoriul ar fi mai 
suplu și mai bogat, ca să nu mai 
vorbim de acțiunile pe care o 
asemenea instituție este datoa
re a le organiza in direcția edu
cării cinematografice a publicu
lui larg, a educației estetica in 
general. Este normal oare să-i 
privăm de această posibilitate 
pe tinerii (pentru că ei formează 
majoritatea spectatorilor noștri 
de cinema) constant șl ardent 
interesați de istoria cinemato
grafului ? Este o întrebare reto
rică. fără îndoială. Totul este să 
gindim dacă nu se pot găsi 
cumva soluții potrivite pentru a 
transforma Cinemateca într-un 
adevărat muzeu de film, unde 
să Intri cu mai multă ușurin*"  
fără să-ți dea dureri de cap c 
ținerea unui bilet, cum se mai în- 
tîmplă acum, în de tot strîmto- 
ratul local din strada 13 Decem
brie. Nu știu dacă nu trebuie să 
ne gindim și la aspectul renta
bilității economice a unui cine
matograf mai mare, cu o dotate 
corespunzătoare, demn de em
blema instituției : Cinemateca 
Națională. In actualele condiții 
Cinemateca a depășit planul 
anual cu 100 000 lei. O simplă 
operație aritmetică ne-ar dovedi 
eficiența unei săli adecvate. Lu
crurile nu ar fl deloc compli
cate în condițiile in care avem 
destule cinematografe în rețeaua 
obișnuită al căror local n-ar fi 
o dificultate să se transforme în 
Cinematecă. Ce ați zice, de pildă, 
de . Cinematograful „Eforie" ? 
Sau de un altul, încăpător, 
dispunînd de condiții moderne 
de vizionare.

L. IOAN

• o • o o •
PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET

©©SCAMELE
Șl STICLELE C©ALE
Magazinele alimentare și de legume*fructe  primesc toate tipurile 

de borcane și sticle goale:

— la schimb

— contra marfa

— sau numerar

Valorificind sticlele și borcanele goale, vâ întregiți veniturile 
personale și contribuiți la realizarea de insemnate economii — gaz 
metan, energie electrică etc. necesare economiei naționale.
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AGENDX
PRIMIRE LA.PRIMUL MINISTRU AL GUVERNULUI

Tovarășul Ilie Verdeț, prim- 
ministru al Guvernului Republi
cii Socialiste România, a primit, 
joi, pe ambasadorul Republicii 
Socialiste Vietnam, Tran Thuan, 
in vizită de rămas 
tură cu încheierea 
In țara noastră.

bun, în legă- 
misiunii sale

în aceeași zi, tovarășul Ilie 
Verdeț a primit, In vizită pro
tocolară de prezentare, pe amba
sadorul Belgiei la București, 
Yvcs Vercauteren.

Cu acest prilej au avut loc 
convorbiri care s-au desfășurat 
mtr-o atmosferă cordială.

Convocare de bilanț a activului de partid 
și de comandă din Departamentul securității

statului
Activul de partid și de coman

dă din Departamentul securită- 
'ții statului, întrunit în convocare 
de bilanț al activității desfășu
rate in anul 1980, a adresat o 
telegramă tovarășului NICOLAE 
CEAUȘESCU, secretar general 
el Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialiste 
România, comandant suprem al 
Forțelor Armate ale Republicii 
Socialiste România, in care ra
portează că analiza efectuată a 
pus în evidență faptul că acti
vitatea organelor securității sta
tului s-a integrat eforturilor în
tregii națiuni pentru a-și spori 
contribuția la îndeplinirea cu 
succes a obiectivelor cincinalu
lui 1976—1980, pentru transpune
rea fermă in practică a istori
celor hotărîri ale celui de-al 
XII-lea Congres al partidului.

Acționînd neabătut sub condu
cerea partidului, cu sprijinul tot 
mai larg al colectivelor de oa
meni ai muncii — se spune în 
telegramă — aparatul de secu
ritate a militat cu mai multă 
responsabilitate, în spiritul vigi
lenței și combativității revoluțio
nare, al legalității socialiste, 
pentru prevenirea și contracara
rea infracțiunilor și a altor fapte 
și manifestări îndreptate împo
triva securității statului.

După ce arată că în centrul 
dezbaterilor din cadrul bilanțu
lui s-a pus accentul principal 
pe stabilirea direcțiilor viitoare 
de acțiune și a măsurilor ce tre
buie întreprinse pentru realiza
rea unei calități noi, superioare 
in întreaga activitate, telegrama 
continuă :

Convocarea activului de partid 
șl de comandă a reafirmat din 
nou, cu putere’ profundul devo-

lament al tuturor lucrătorilor de 
securitate față de politica in
ternă și externă a partidului și 
statului, față de dumneavoastră, 
personal, mult iubite și stimate 
tovarășe Comandant suprem, 
hotărîrea nestrămutată a între
gului aparat de a-și pune toată 
capacitatea și puterea de muncă 
in slujba apărării cuceririlor re
voluționare ale poporului, a in
dependenței. suveranității și in
tegrității patriei.

Fiind pe deplin conștienți de 
răspunderea pe care o avem in 
fața partidului și poporului, vom 
situa și pe mai departe în cen
trul preocupărilor noastre însu
șirea temeinică și aplicarea în
tocmai In viață a politicii ști
ințifice a partidului, a hotărîri- 
lor de partid și de stat, a indi
cațiilor, orientărilor și ordinelor 
dumneavoastră, care constituie 
temelia sigură și garanția de 
neclintit pentru integrarea ple
nară a activității ce o desfășurăm 
In opera, măreață de edificare a 
socialismului și comunismului.

In încheierea telegramei se 
spune : Acționînd în spiritul ho- 
tărîrilor de partid și al legilor 
țării, al orientărilor și indicați
ilor cuprinse în cuvintările 
rostite de dumneavoastră la ple
narele Comitetului Central al 
Partidului Comunist Român din 
octombrie și decembrie 1980 și 
animați permanent de luminosul 
exemplu al luptei pline de 
dăruire comunistă și pasiune re
voluționară pe care o desfășurați, 
vă asigurăm, mult iubite și 
stimate tovarășe comandant su
prem, că, sub conducerea în
țeleaptă a partidului, vom face 
totul pentru a îndeplini cu spirit 
de dăruire misiunile și sarcinile 
ce ne slnt încredințate.

rryyk ANUL RIDICĂRII calității si îmbunătățirii 
NIVELULUI TEHNIC IN. ÎNTREAGA ECONOMIE

De la intrarea în funcțiune la atingerea parametrilor proiectați

UN DRUM CÎT MAI SCURT SPRE
fe cîțiva quadrațî

ÎNALTELE COTE ALE PRODUCȚIEI
Miercuri seara, s-a elaborat prima 

2 al Oțclăriei LD 3 de la Combinatul 
niment care marchează incă un pas 
atingerii capacității finale a marelui 
de 10 milioane tone anual, in 
a țării.

șarjă la convertizorul 
siderurgic Galați, eve- 
holăritor pe drumul 
gigant de 1» Dunăre, 

creșterea producției de metal

• Organizați» U.T.C. de la Uzina de laminate plate din 
cadrul Combinatului suderurgic Galați a organizat consfă
tuirea „Reducerea consumului de metal și energie electrică 
la laminoare — sarcină importantă a organizațiilor U.T.C." 
• „Noul cincinal și economisirea materiilor prime, mate
rialelor, combustibililor și energiei", este tema dezbaterii dc 
azi de la Tehnic Club • Comitetul municipal Giurgiu al 
U.T.C. organizează o seară de muzică și poezie dedicată im
plinirii a 131 de ani de la nașterea lui Mihai Eminescu • La 
Sfintu Gheorghe au loc fazele județene ale Olimpiadei me
canizatorului și ale concursurilor profesionale „Cel mai bun 
agricultor" și „Cei mai bun crescător dc animale", iar la 
Casa agronomului din Roman faza județeană a concursului 
profesional „Cel mai bun specialist în agricultură" • La 
Ecran Club este programată expunerea „Activitatea susținută 
a României pentru consolidarea securității și cooperării pe 
continentul european • Sint 100 de ani de cind prima parte 
a Amintirilor din copilărie a iu Ion CTeangă a apărut in 
Convorbiri literate • In cadrul decadei „Științei și tehnicii 
bucureștene", 1» Liceul „Unirea" are loc o microsesiune de 
referate și comunicări ale elevilor in domeniul electronicii, 
electrotehnicii și mecanicii • Pe colinele înzăpezite din 
Bistrița Năsăud au fost organizate „zilele schiului pentru 
tineret" • Pe lingă Casa de cultură a sindicatelor din 
Cimpulung-Moldovenesc a luat ființă un nou cerc artistio 
„Prietenii tineretului", care la început dc drum a organi
zat o gală de filme realizată de cineclubul „Rarăul" din 
localitate.

oțel. Mulțl dintre el aici au În
vățat să producă oțel și nu ne 
îndoim că tn curind vor deveni 
siderurgiști de nădejde. Tre
buie să spunem că primele suc
cese la această nouă secție tot 
cu el le-am repurtat".

L-am întrebat pe interlocu
torul no6tru care sînt aceste 
succese. ,.îh primul rind. am 
redus procentul de rebut la 0.8 
la sută, ceea ce in oțelărie, în 
primele luni de funcționare a 
unui eonvertizor, e o realizare 
deosebită. în lupta pe care o 
ducem noi pentru creșterea ca
lității, tinerii vin cu un mare 
elan, cu o vie dorință de afir
mare. Asta cred că explică și 
faptul că aici, de pildă, am 
reușit să aplicăm o metodă 
nouă ere turnare a oțelului slab 
aliat și calmat — metoda de 
turnare directă — care în altă 
parte nu ne-a reușit".

Bătălia pentru calitate este In 
același timp aici și o bătălie 
pentru atingerea parametrilor 
proiectați. Desigur, la intrarea 
în funcțiune a primului con- 
vertizor. această bătălie a fost 
mai dificilă, deoarece nu erau 
Încă gata mașinile de turnare, 
linia torpedo, melanjorul șl 
unele anexe. „în aceste condiții,

ne spunea Ing. Constantin Bi
rișteică. ne-am concentrat e- 
forturile pentru creșterea greu
tății șarjei care, prin proiect, 
trebuie să fie de 160 tone. In 
ultimele luni am ajuns la o 
medie de 155 tone. Deci sîntem 
foarte aproape de această inaltă 
cotă de producție. La convcrti- 
zorul 2. in care elaborăm acum 
prima șarjă, vom folosi intens 
experiența dobindită șl avem 
certitudinea că vom atinge pa
rametrii proiectați cu mult 
înainte de termen".

în acel moment a Început e- 
vacuarea primei șarje. Din con- 
vertizor curgea in oala de tur
nare oțel proaspăt, luminind 
sărbătorește chipurile construc
torilor și slderurgiștilor 
zenți la eveniment. Din 
moment Începea și la
vertizorul 2, precum la primul 
eonvertizor de la OLD 3, dru
mul spre atingerea parametri
lor proiectați, spre înaltele cote 
ale calității și eficienței. Tinerii 
din echipa lui Ion Marcu, toți 
Oțelării din noua secție, sînt 
hotărîțl șl pregătiți să parcurgă 
acest drum Intr-un timp cit 
mal scurt.

Participind la eveniment, 
alături de constructori și oțelari, 
am consemnat in primul rind 
citeva semnificații ale realizării 
acestui 
ruigic. 
țiune a 
lăria 3, 
caval, director al grupului

■ șantiere oțelării de la I.C.M.S. 
Galați, realizează o capacitate 
de producție de 1,5 milioane 
tone anual. De reținut că în 
înălțarea acestei secții am u- 
tilizat soluții constructive de
osebit de eficiente, reducind 
spațiile de producție cu 3 500 
mp, economisind 20 000 tone 
metal. Ne mindrim. de aseme
nea, cu faptul că utilajele mon
tate aici sint in proporție de 
95 la sută de fabricație româ
nească, ceea ce demonstrează 
că industria noastră este ca
pabilă in prezent de performan
țe tehnice deosebite".

Asistînd la pregătirile pentru 
elaborarea primei șarje, am 
mai reținuț insă și altă per
formanță. e drept, de alt ordin, 
dar nu mai puțin semnificati
vă: constructorii noii oțelării 
sint în marea majoritate tineri 
iar cei ce-i asigură funcționarea 
(primul eonvertizor a început să 
producă acum un an) sint a- 
proape toți de virstă utecistâ. 
„Acest eonvertizor. în care a 
început acum insuflarea cu oxi
gen, ne spunea ing. Traian 
Oane, de la șantierul 81 al 
I.C.M.S.G., a fost montat de e- 
chipa de tineri condusă de Liviu 
Mohorea. Cazanul recuperator a 
fost sudat in mediu de argon 
de tinerii Stan Mangîr, Ilie 
Florea, Eugen Mateciuc șl Au
rel Cimpoieru. Putem spune că 
la efectuarea acestor lucrări de
osebite. toți acești tineri și-au 
susținut examenul pentru o 
Înaltă pregătire profesională".

Funcționarea ireproșabilă incă 
din primele clipe a convertizoru- 
lui confirma pe deplin aceste a- 
precierl la adresa tinerilor men
ționați, și nu numai a lor, ci 
și a zidarilor Gh. Pirvu, Anton 
Adam, sau Gh. Onuță, care au

important obiectiv side- 
„Prin intrarea in func- 
acestni eonvertizor, oțe- 
ne spunea ing. Gh. Caș- 

de

lnzidit convertizorul. a instala
torilor Ion Topa. Tănase Hulea, 
Ion Mihai etc. Tocmai de aceea 
ne-am indreptat in continuare 
privirile asupra oțelarilor care, 
la ora 20,00, au început încăr
carea convertizorului cu fontă 
și apoi cu fier vechi. „Desigur, 
sinte-m puțin emoționați, ne 
spunea în acele clipe tinărul 
prim-topitor Ion Marcu, dar nu 
ne îndoim că totul va 
bine. Ne-am pregătit 1 
pentru a-i asigura o 
corespunzătoare".

Echipa condusă de 
este formată numai 
sub 25 de ani; Ion 
Săndel Neagu, Ion Giușcă, Pe
tru Benchea, Alex. Dobrea, 
frații Ion și Costel Bîrlădeanu. 
,,Cu asemenea tineri, ne spu
nea ing. Constantin Birișteică, 
șeful secției OLD 3, noi am 
elaborat pină în prezent Ia con
vertizorul 1 peste 300 000 tone

merge 
temeinic 

exploatare

Ion Marcu 
din tineri 
Cringaru,

pre- 
acel 
con-
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Noile modele de

BUCUREȘTI - S.B.E. BUDAPESTA: 82 - 72 (31 - 30)

IN GRUPA A. A SFERTURILOR 
DE FINALĂ ALE „CUPEI

CAMPIONILOR EUROPENI* LA 
BASCHET FEMININ

POLITEHNICA C.S.Ș. NR. 2

De la marea întreprindere 
Ieșeană de mașini-agregat și 
mașini-unelte au fost expediate, 
In aceste zile de Început de an 
și cincinal, primele două mașini- 
agregat pentru strunjit simultan 
canale cu patru poziții, cons
truite in țara noastră.

Realizate, In baza unei concep-

mașini agregat
ții originale, noile modele 
mașini-agregat au un înalt grad 
de specializare. Ele vor fi utili
zate de întreprinderea de auto
turisme din Pitești In procesul 
de confecționare a unora din 
cele mal Importante subansam- 
ble ale motorului autoturismu
lui „Dacia 1 300".

CEASURILE
Ne-am obișnuit (din toate. 

punctele de vedere : inclusiv 
cel sentimental) cu ceasurile 
din orașe. Aș spune chiar mai 
mult decit atit ele dau con
figurație specifică, arhitecto
nică fiecărei așezări, astfel 
incit ne este dat să auzim 
(rind intr-un colț de foto
grafie apare-un orologiu) este 
din... îl recunosc după ceas.

Dar, intre tinip, și mâi ales 
In noile cartiere (așa cum in 
noile orașe am văzut cum 
mai nimic din ceea ce făcuse 
farmecul vechiului centru, 
vechiului vad comercial nu 
s-a preluat) ceasurile au dis
părut. Străbați cartierele (cit 
un oraș) și dacă de multe ori 
ele iți lasă impresia unor 
locuri care nu spun nimic 
celor ce locuiesc acolo este 
și pentru că oamenii (și locu
rile) iși creează mai greu a- 
mintiri (ca locuri comune 
absolut necesare comunicării), 
Iar amintirile deja formate nu 
mai apar nicăieri, este și 
pentru că multe din cele 
obișnuite bucureștcanului 
lipsesc. Și printre acestea și 
ceasurile. Cure oricit de cri
ticate au fost (ba că nu arată 
ora exactă și te induc in 
eroare, ba că stau tot timpul 
cu căciuli pe ochi etc., etc.) 
care oricite glume au'gene
rat, noi ne obișnuisem cu

ORAȘULUI
ele, făceau parte din viața 
noastră și a orașului.

Văduvind orașul de ele
mentele sale de tradiție, nu 
cîștigăm nimic. Ba, dimpotri
vă. Și atunci ne întrebăm : 
cine ne dă ceasurile înapoi ?

CONSTANTIN STAN

Și la Sibiu, ca și la ceasul 
Universității, se vor strămut» 
toate întâlnirile lingă acest 
mare ornic din centrul ora

șului
Foto : GABRIEL LEANCU

O SĂPTĂMlNĂ RECORD

Sala Floreasca din Capitală a 
găzduit, joi seara, meciul dintre 
echipele Politehnica C.S.Ș. nr. 2 
București și S.B.E. Budapesta, 
contind pentru grupa A a sfer
turilor de finală ale „Cupei cam
pionilor europeni" la baschet fe
minin. La capătul unei partide 
plăcute, cu numeroase faze spec
taculoase, baschetbalistele . ro
mânce au obținut o meritată vic
torie cu scorul de 82—72 (31—30). 
După o primă repriză echilibra
tă, studentele bucureștene s-au

Impus In cea de-a doua datorită 
unei concepții tehnico-tactice su
perioare, unor contraatacuri ra
pide și a unei bune precizii în 
aruncările de la semidistanțâ.

Principalele realizatoare ale 
formației române au fost Ma
riana Bădinici(22 puncte), Elena 
Filip (21 puncte) și Constanța 
Fotescu (13 puncte).

Din echipa oaspete s-au evi
dențiat Katalin Kziraky (26 
puncte) și Eva Deak (21 puncte).

Meciul, la care au asistat pes
te 1 500 de spectatori, a fost ar-

*

bltrat de cuplul L. Neiko (Bul- 
garia)-M. Franke (Cehoslovacia).

Partida retur se va disputa la 
6 februarie, la Budapesta.

în continuare, echipa Politeh
nica C.S.Ș. nr. 2 București va 
întilni pe teren propriu, la 22 
ianuarie, redutabila formație so
vietică T.T.T. Riga, de 16 ori 
ciștigătoare a trofeului.

★
La Torino, In cadrul aceleiași 

grupe, echipa T.T.T. Riga a în
vins cu scorul de 83—53 forma
ția locală „Accorsi".

• VACANTA» indirect • VACANTA •

Un bilanț deose
bit de rodnic la a- 
cest apropiat sfirșit 
de săptămină. Pes
te 15 000 de tineri 
din marile unități 
economice ale Ca
pitalei — „23 Au
gust", „Vulcan", în
treprinderea de ma
șini grele, între
prinderea de mașini 
agricole — „Semă
nătoarea". „Trico- 
dava", „Automati

ca" șl „Electroni
ca" — au participat 
zilnic la ample ac
țiuni, reunite sub 
genericul „Decada 
record în producție 
și calitate". Va
loarea producției 
realizate de către 
tinerii bucureștenl 
din amintitele uni
tăți este estimată 
la peste 10 milioane 
lei.

în cadrul ace

lorași preocupări,, 
tinerii de la între
prinderea de auto
turisme din Pitești 
au realizat, prin 
muncă patriotică în 
sprijinul producției, 
peste cadența zilni
că, 30 motoare, 35 
cutii viteză și au 
montat peste plan 
30 autoturisme „Da
cia 1300".

Caligrafii de buzunar

I

ÎN ÎMPĂRĂȚIA 
CĂRȚILOR

enumerate (și multe altele) 
împărăția cărților iși in- 
deplinește menirea : aceea 
de puternic focar cultural.

MICRO-

• IN RUNDA A 8-A a 
turneului final al campiona
tului național feminin de șah 
care are loc la Eforie Nord, 
Elisabeta Polihroniade a ciș- 
tigat la Margareta Mureșan. 
Maria Albulcț a învins-o pe 
Ligia Jicman, iar Gertrude 
Baumstark a obținut victoria 
la Viorica Ionescu. S-a în
cheiat remiză partida Lia 
Bogdan-Eleonora Gogilea.

In clasament pe primul loo 
se află Elisabeta Polihronia
de cu 6.5 puncte, urmată de 
Dana Nuțu cu 5 puncte și o 
partidă întreruptă.

via), Bellon (Spania), Quin
teros (Argentina) etc. Turne
ul va lua sfirșit la 1 februa
rie.

• LA „MADISON SQUA
RE GARDEN" din New York 
au inceput întrecerile „Tur
neului campionilor" (Mas
ters) la tenis, concurs care

Lendl s-a impus cu ușurință: 
6—3, 6—1 în fața americanu
lui Harold Solomon.

• TRADIȚIONALUL 
TURNEU internațional de 
șah de fa JLinares (Spania) 
va inccpc astăzi cu partici
parea a 12 mari maeștri in
ternaționali. Pe lista partici- 
panților figurează, printre al
ții, campionul lumii Karpov 
(U.R.S.S.), Spasski (U.R.S.S.), 
Ribli (Ungaria), Larsen (Da
nemarca), Gligorici (Iugosla-

reunește pe primii 8 jucători 
clasai i in „Marele premiu 
FILT". O mare surpriză a 
furnizat americanul Gene 
Mayer, care l-a invins cu 
3—6, 7—6. 6—3 pe compatrio
tul său John McEnroe. Jim
my Connors (S.U.A.) l-a în
trecut cu 6—2, 4—6. G—0 pe 
argentinianul Guillermo 
las, iar suedezul Bjorn 
a ciștigat cu 6—3, 6—4 
ciul cu Jose Luis Clerc 
gentina). Cehoslovacul

Vi- 
Borg 
me- 
(Ar- 
Ivan

• IN TURUL DOI el tur
neului internațional feminin 
de tenis de la Kansas City 
(Missouri), jucătoare» ro
mâncă Virginia Ruzici a in- 
vins-o cu 6—?, 6—4 pe ame
ricana Kathleen Cummings. 
Alte rezultate : Navratilova
— Smith 6—3, 6—1 : Jaeger
— Reynolds 6—3, 6—2 : Turn
bull — Vermaak 6—3, 6—1 î 
Jausovec — Mascarin 
3—6, 6—2 | Hanika — 
6—3, 6—0.

• selecționata 
CULINA de volei 
gentinei și-a inceput pregăti
rile in vederea viitorului 
campionat mondial. In cursul 
verii acestui an, voleibaliștii 
argentinieni urmează să sus
țină o serie de intilniri ami
cale in Franța, Italia, Belgia, 
România, Bulgaria, Cehoslo
vacia și U.R.S.S.

INTERVIURI 
DESPRE

PASIUNILE
VACANTEI

a-

6—1, 
Louie

MAS- 
a Ar-

CINEMA
PRUNCUL, PETROLUL ȘI AR

DELENII: Patria (orele 9; 11,15;
13,30; 15,45; 18; 20,15); Favorit (ore
le 9; 11,15; 13,30; 15,45; 18; 20.15); 
Capitol (orele 9; 11,15; 13,30; 15.45; 
18; 20,15).

PENTRU UN TEANC DE BANC
NOTE: Excelsior (orele 8; 11,15;
13,30; 15,45; 18;
(orele 8,45; 11;
20).

WINNETOU: 
lor șl Culturii

_ ,______ _, 11,10,
20,15); Flamura 

13,15; 15,30; 17,45;

Palatul Șporturl- 
(orele 14; 18).

VOM TRAI ȘI VOM VEDEA : 
Central (orele 8; 11,15; 13,30; 15,45; 
18: 20).

TOTUL ESTE DRAGOSTE: Tim
puri Noi (orele 9; 11,15; 13,30;
15,45; 18; 20).

MARTOHUL ȘTIE MAI MULT : 
Scala (orele 8,45; 11; 13,15; 15,45; 
18,15; 20,45); Gloria (orele 9; 11,15; 
13,30; 15,45; 18; 20); Modern (ore
le 9; 11,15; 13.30; 15,45; 18; 20.15).

MARFA FURATA: Luceafărul
(orele 8,45; 10.45; 12,45; 14,45: 16,45; 
18,45; 20,45); București (orele 9; 
11; 13.15; 15,30: 17,45 20); Melodia 
(orele 9; 11,15; 13,30; 15,45; 18 ;
20,15).

MUPPETS LA HOLLYWOOD: 
Miorița (orele 9; 11,15; 13.30; 15,45; 
18; 20); Doina (orele 9.30; 11,30;
13,30: 16); VtNĂTOAREA DE
VULPI (orele 18: 20).

VIZITA LA DOMICILIU: Vlcto-

ria (orele 9,30; 11,30; 13,30; 15,30; 
17,45: 20).

LUMINA PALIDA A DURERII: 
Buzești (orele 15,30; 17,45; 19,45).

DOMNIȘOARELE DIN WILKO : 
Dacia (orele 9; 11,15; 13,30; 15,45 ; 
18: 20,15).

NERVI DE OTEL: Grivlța (ore
le 9: 11.15; 13,30; 15,45; 18; 20,15).

MUNȚII ÎN FLĂCĂRI: Lira (o- 
rele 15,30; 17,45; 20) ; Arta (orele 
9; 11,15; 13,30; 15,45; 18; 20).

RECURSUL LA METODA: Efo
rie (orele 9; 12; 16; 19).

VAGABONDUL: Feroviar (orela 
9; 12,15; 15,30; 19).

MOSCOVA NU CREDE ÎN 
LACRIMI: Drumul Sării (orele 
15,30; 19).

NEPOTUL Și BUNICA: Feren
tari (orele 15.30; 17,30; 19,30).

CÎNTEC PENTRU FIUL MEU : 
Giulești (orele 9; 11,15; 13,15; 15,3(1; 
17,45; 20); Flacăra (orele 15,30; 
17.30; 19.30).

ÎN CAUTAREA LUI JUPITER ; 
Cotroceni (orele 15; 17,15: 19,30).

LA RĂSCRUCEA 
FURTUNI: Pacea i 
17.30; 18.3OJ; Munca 
20).

DUBLU DELICT: 
rele 9; 11; 13; 15,30; . ... _ ,.

VINERI NU E SĂRBĂTOARE : 
Viitorul (orele 15,30: 17.30: 19,30).

CUSCRII: Volga (orele 9; 11.15; 
13.30; 15,45; 18: 20).

OMUL MUNȚILOR: Aurora (o- 
rele 9; 11,15: 13,30: 15.45: 1B; 10).

NUNTA ÎNSTNGERATA: Popu
lar (orele 15.30: 17.30: 19,30).

STRADA HANOVRA: Cosmos
(orele 15; 17,15; 19,30).

MAȘINA TIMPULUI: Tomls (o- 
rele 9; 11,15; 13,30; 15,45; 18.15 :
20.30).

INFERNUL DIN ZGIKIE-NOR1: 
Cultural (orele 9,30; 12,45; 16;
19.15).

O LACRIMA DE FATA: Pro
gresul (orele 16; 18: 20).

MARILOR 
(orele 15,30; 
(orele 16; 18;

Floreasca (o- 
17,45: 20).

Opera Română : TANNHAUSER
— ora 18; Teatrul de Opereta :
ȚARA SUR1SULUI — ora 19,30 i 
Teatrul National (Sala Mică): IN
FERNALUL MECANISM — ora 
19,30; Teatrul „Lucia Sturdza Bu- 
landra" (Schitu Măgureanu): 
LUNGUL DRUM AL ZILEI CĂ
TRE NOAPTE — ora 19; (Sala 
Studio): INTERVIU <- ora 19.30 ; 
Teatrul „C.I. Nottara" (Sala Ma- 
gheru): ID1OATA — ora 19.30 ; 
(Sala Studio): SENTIMENTE ȘI 
NAFTALINA — ora 19; Teatrul 
Mic: NEBUNA DIN CHAILLOT — 
ora 19,30; Teatrul Foarte Mic; 
STOP PE AUTOSTRADA — ora 
20; Teatrul de Comedie: DON 
JUAN — ora 19,30: Teatrul Ciu
lești! Sala Majestic) : A CIN CE A 
LEBĂDA — ora 19,30: Studioul
I.A.T.C. : CAMERA DE ALĂTURI
— ora 19,30: Teatrtil „Ion Crean 
g«“ : Șl CU DANIELA ZECE - 
ora 10,30; Teatrul „C. Tănase" (Sala 
Savoy): VESELIE LA TANASE — 
ora 19,30: (Sala Victoria): IDOLUL 
FEMEILOR — ora 19,30.

Citeva ore petrecute tn 
lumea cărților sint oriclnd 
binevenite. Cu atit mai mult 
acum, cind iarna iși spune 
un cuvînt ceva mai... sever. 
Iată însă că, pe lingă plă
cerea imediată de a obține 
cartea dorită, o instituție de 
reputație cum este Biblio
teca municipală „M. Sa- 
doveanu". din București o- 
feră tifierilor el oaspeți o 
multitudine de posibilități 
pentru a-și petrece timpul 
liber în mod nu numai
greabil ci și instructiv. La 
secția pentru tineret, cena
clul literar „Garabet Ibrăi- 
leanu" înregistrează cu con
secvență succes după suc
ces. Nu putem uita nici Sa
lonul muzical, Salonul știin
țific sau cel literar artistic, 
acțiuni de mare interes cul
tural. Apoi, mai există și 
Cenaclul „F^ntastic-CIub". 
Aici, tinerii amatori de fic
țiune se pot intîlni cu au
tori îndrăgiți ai genului, 
savanți, cercetători.

La rindul lor, copiii parti
cipă șt ei la intilniri cu 
scriitori îndrăgiți dar și cu 
personaje memorabile din 
cărțile citite. Enumerăm 
doar cîteva din genericele 
acestor acțiuni : - „Minunea 
tiparului" (întilnlre cu un 
gazetar), „In țara lui Făt- 
Frumos". „Poveste de omăt" 
(șezătoare literară). „Drum 
spre început" (dialog pe 
marginea cărții cu acest ti
tlu. de Ana Ioanid), „loan 
Slavici — omul și opera" 
etc.

Nu lipsesc nici momentele 
de haz și antren. Doar un 
exemplu : secția pentru co
pii găzduiește spectacolele 
teatrului de păpuși. Ultima 
tntîlnire a copiilor cu an
samblul „Zi-t cu foc" (care 
a avut loc Ieri) a adus pă
pușarilor bucuria unor a- 
plauze însuflețite și... tnsu- 
flețitoare. Cei care au a- 
plaudat Insă vor deveni cu
rind protagoniști la 
lor. Un grup de copii
lizează In aceste zile spec
tacolul intitulat „Păcăliri 
și Tîndăluț". Sîntem con
vinși că succesul va fl cel 
scontat. La fe] cum sîntem 
convinși că prin toate cele

.rindul 
fina-

această 
la 
fi

— Poate că dacă 
discuți^ ar fi avut loc 
începutul vacanței, ai 
avut mai multe de spus...

— Nu cred că e mai 
cut tă vorbești despre 
iede decit despre ceea 
ai realizat deja.

— Ce realizări — cum 
tu — ți-a adu» 
Iarnă ?

— In primul rind nece
sarul timp liber : timp de 
lectură și de ascultat muzi
că, timp mai mult 
televizor, pentru 
mai ales, timp 
gindi la viitor, 
realizăm cu toții 
multe, ne dorim

plă- 
pro- 

c«

spui 
vacanța de

pentru
filme... *$i,

a 
sd 
de 
iz-

pentru 
Vrem 
extrem 
numai

bînzi, dar trebuie să 
dim cu atenție ți cu 
cemămint la ce putem 
ce trebuie să facem.

— Și ce descoperiri 
făcut, in legătură cu 
In această perioadă ?

— Am fost surprinsă

gln- 
dis- 

și la

al 
tine.

— Am fost surprinsă de 
faptul că pot fi ți distrată. 
Iată, chiar acum mi se în
tărește 
uitat si 
cheamă Crenguța 
și tint ’ ’ '
XI-a a Liceului de matema- 
tică-fizică din Alexandria.

— Nu trebuia să ai a- 
ceastă grijă, te-aș fi între
bat eu. Acum, spune-mi ce 
aștepți de la 
te puține — 
ță?

— Liniștea 
unui mare 
credeți că 
mijloc al unui elev dintr-o 
clasă „de mijloc" — intre 
examenul de treaptă luat și 
examenele ce urmează ter
minării clasei a XU-a — e 
lipsit de probleme. Mai am 
de terminat citeva pagini 
din „Operele alese" ale lui J. 
London, mai am de recapi
tulat cite ceva la matema
tică. fizică șt chimie, tre
buie să-mi calc uniforma, 
să-mi fac inventarul macu
latoarelor, sd invăț Iar pe 
dinafară orarul și să 
reobișnuiesc cu sunetul 
tutui deșteptător.

această idee : am 
mă prezint. Mă 

Ionescu 
elevă in clasa a

aceste — foar- 
zile de vacan-

de dinaintea 
efort. Să nu 
trimestrul de

mă 
cea-

DORUL DE CASĂ

TELEX • TELEX
• In multe orașe — la la^i, Cluj-Napora, Oradea, 

Iulia. Alexandria, Giurgiu, Slobozia, Focșani etc. — sînt 
programate in aceste zile ultimele iilme din 
valului filmului pentru elevi". Pelicula cea 
lectată — „Dumbrava minunată" • Casele 
șoimilor patriei din Buzău, Miercurea Ciuc, 
Severin, Galati, Baia Mare găzduiesc expoziții de 
ale celor mai tineri plasticieni — elevi din școlile generale 
ale acestor localități • In 
sălile caselor de 
avut Ioc ieri seri 
a 131 de ani de la 
participat membrii 
sate • în zonele 
Neamț M Pe întreaga vale a Prahovei — se organizează în 
continuare concursuri de ‘
ce se dovedesc iubitori al sportului de iarnă fiind cea mal 
de pre| mulțumire adusă 
sfirșit —

Alba

cadrul „Festi- 
mai des pro- 
pionierilor șl 
Drobcta Turnu 

pictură

Oricit ar fi de modernă și 
civilizată urbea in care trăim, 
dorul de acasă nu-ți poate fi 
scol din suflet. Dorul de aca
să. Ți-e dor de casa in care 
te-ai născut, de coclaurile 
copilăriei, de părinți (iar 
dacă unii nu-i mal avem) 
de mormintul lor și al buni
lor, ți-e dor de școala în care 
ai învățat, de dascălul și dds- 
călița care ți-au pus cartea 
in mină, ți-e dor de bucatele 
de acasă, chiar dacă ele nu-s 
atit de rafinate, ți-e dor de 
hora din sat, care îți aduce 
aminte de prima stringere 
sfioasă a unei miini gingașe 
și de ce n-am spune-o ți-e 
dor de sfinta noastră mă
măligă.

Dorul de casă ne roade și 
dăm totuși atit de rar pe a- 
casă. Furați de mirajul mării, 
de somptuozitatea vilelor de 
la munte care ne-au făcut 
oleacă snobi uităm. E foarte 
adevărat că fiecare din noi 
cu trebile slujbei, „ocupați 
peste cap", „uităm" sd ne mai 
ducem pe acasă și preferăm sd 
ne doară și să suferim. De 
buni ani încoace auzim tot 
mai des de Intilnirile cu fiii 
satului, organizate o dată pe 
an, poate și mai rar. E bine 
asta, dar e așa de puțin. Sub 
cerul lor de acasă se adună 
foștii copii, astăzi muncitori, 
dascăli, ofițeri, ziariști, func
ționari. N-aș fi scris aceste 
rinduri dacă • intimplare a- 
nume nu mt-ar fi lăsat m 
atit de mare amar in suflet 
și n-aș fi aflat-o din gura 
unui 'cunoscut cu care n-am 
putut lega prete.șug și țâre 
fusese de curind la o Intilni- 
re cu fiii satului dintr-un în
depărtat cătun de munte. II 
tntilnisem pe Calea Victoriei

c-a bătrinică îmbrăcată In 
straie românești, înfofolită 
c-o basma groasă de lină. 
Fiul ei pășea nu alături de 
ea. Ba i-o lua Înainte, ba rd- 
minea înapoi, făcindu-se că 
privește în vitrinele care nu-l 
interesau. Știam că ajunsese 
pină intr-acolo incit ii era 
rușine de portul mamei, de 
faptul că nu era ca „doam
nele" din București. Bătrini- 
ca sfioasă se îndepărtase. II 
aștepta rezimată de un zid 
cu miinile împreunate. Știam 
că e mama lut bună și se 
făcea că n-o cunoaște și adu
se vorba de intilnirea cu fiii 
satului la care participase. 
Ceea ce am reținut este că 
venit acasă ținuse neapărat 
„să rupă gura" oamenilor din 
sat c-o Dacie 1300 nou nou
ță, și cu costumul cusut la 
Casa modei. Nu-l interesase 
satul cu toate schimbările lui, 
nu-i. era dor de locurile co
pilăriei. Sufletul i se uscase 
și m-a cuprins scirba de el 
cind am aflat că un subal
tern de-al său, căci era un 
fel de șef, urcat pe puținele 
trepte ale ierarhiei sociale 
dind din coate, îndrăznise ca 
pe banii statului să devieze 
de la traseul deplasării vreo 
6 kilometrii ca să-și vadă bă- 
trina mamă. Mindru de 
„dreptatea" care o făcuse și că 
salvase „frustarea" statului 
cu 13 lei i-a imputat toate 
cheltuielile de deplasare în 
valoare de 1 200 lei. Dar sub
alternului ii era dor de casă, 
iși văzuse mama, iși văzuse 
satul și oamenii; nu-i părea 
rău de cei 1 200 lei. Merita 
să-și ostoiască dorul. acest 
dor care te roade atit de du
reros.

I. ALEXANDRU

multc cluburi de vacanță, in 
cultură și ale căminelor culturale au 
de muzică și poezie închinate implinirii 

nașterea lui Mlhai Eminescu. la care au 
cenaclurilor literare școlare din orașe șl 
montane — la Făgăraș, Brașov, Piatra

săniufe, numărul mare de copil

zăpezii 
să însoțească pretutindeni

care s-a hotărit — in 
vacanța de iarnă • 

Afluență mare de copii pe gheata patinoarului din Miercu
rea Ciuc. Echipa locală de hochei se pare că va avea de 
unde să-și recruteze schimbul de miine • Orășelul copii
lor din apropierea complexului Bucur Obor este incă de
parte de a-și fi epuizat toate surprizele cu care ii intimpină 
pe micii vizitatori : a fost de curind instalată acolo o mini- 
menajerie, vizitată zilnic de sute și sute de copii.

Rubrică realizată de 
GABRIELA HUREZEAN 

și DAN MUCENIC
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Ai PUTIN 
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Rubrică realizată de AL. IANCU



Reluarea lucrărilor sesiunii
Adunării Generala a O.N.U.

Demonstrație 

a elevilor

NAȚIUNILE UNITE 15 (Agerpres). — La sediul din New York 
al Națiunilor Unite au lost reluate joi. 15 ianuarie, lucrările celei 
de-a 35-a sesiuni a Adunării Generale a O.N.U.. suspendate la 17 
decembrie 1980. Sesiunea Adunării Generale a fost reluată pentru 
a se continua examinarea unora din problemele aflate pe ordi
nea de zi care nu au putut fi soluționate in cele trei luni alocate 
de regulă sesiunilor anuale ordinare.

și studenților 

din Africa de Sud

HOTARE
' ».știri,note, comentarii • știri, note,comentarii >

Printre acestea figurează cfies- 
tiuni referitoare la edificarea noii 
ordini economice internaționale 
și lansarea negocierilor globale, 
sub egida O.N.U.. intre țările in 
curs de dezvoltare și cele indus
trializate. precum și problema 
Namibiei.

După cum se știe, in cadrul ce
lei de-a 35-a sesiuni a Adunării 
Generale a avut loc o amplă dez
batere asupra propunerii țărilor 
în curs de dezvoltare membre ale 
..Grupului celor 77". intre care și 
România, de a se iniția nego
cieri globale, in cadrul O.N.U., 
care să abordeze de o manieră 
integrată și cu participarea tu
turor statelor ansamblul proble
melor legate de restructurarea 
relațiilor economice internațio
nale si edificarea noii ordini e- 
eonomice mondiale. Propunerii" 
constructive avansate in această 
privință de țările in curs de dez
voltare au rămas, din păcate, 
fără ecoul necesar în rindul sta
telor dezvoltate, care au mani
festat in continuare rezerve și 
rețineri in a se angaja intr-un 
proces efectiv de restructurare 
fundamentală a raporturilor eco
nomice interstatale in vederea a- 
șezării lor pe baze juste și echi
tabile. Această atitudine a țări
lor dezvoltate a făcut imposibi
lă realizarea unui acord general 
asupra lansării negocierilor glo
bale la începutul anului 1981. asa 
cum se preconiza initial, dimi- 
nuindu-se. astfel, sensibil valoa
rea practică a uneia din princi
palele reușite ale celei de-a 35-a 
sesiuni, și anume adoptarea prin 
consens a Strategiei internațio
nale a celui de-al treilea Dece
niu al O.N.U. pentru dezvoltare. 
Nerealizarea unui acord asupra 
lansării negocierilor globale con
stituie una din principalele ra
țiuni pentru care sesiunea Adu
nării Generale a O.N.U. a rămas 
deschisă. In înțelegerea ca la re
luarea ei să se continue efortu
rile pentru a se ajunge la con
sensul necesar lansării acestor 
negocieri.

în ce privește problema Nami
biei, prezența acesteia pe agenda

sesiunii reluate a Adunării Ge
nerale se explică prin refuzul 
regimului minoritar rasist de la 
Pretoria de a accepta planul 
O.N.U. privind accesul la inde
pendență al poporului namibian. 
refuz care s-a vădit o dată in 
plus cu prilejul recentei Confe
rințe de la Geneva privind re
glementarea politică a proble
mei Namibiei.

Conform procedurii O.N.U.. lu
crările sesiunii reluate a Adu
nării Generale vor fi prezidate 
de Rudiger von Wechmar 
(R.F.G.). care asigură președin
ția celei de-a 35-a sesiuni ordi
nare.

protest impo- 
de apartheid 

de invătămint 
din R.S.A.

CAPETOWN 15 (Agerpres). 
— în orașul sud-african Port- 
Elizabcth a avut loc o mare 
demonstrație a elevilor sj 
studenților in sprijinul cere
rilor de punere in libertate a 
liderilor organizațiilor de ti
neret, arestați de autoritățile 
de la Pretoria in cursul unor 
manifestații de 
triva politicii 
și a sistemului 
discriminatoriu
După cum s-a mai anunțat, 
politia sud-africană. care a 
intervenit cu brutalitate pen
tru a împrăștia aceste de
monstrații, a arestat 16 con
ducători ai organizațiilor stu
denților și elevilor africani, 
în provincia Cap. boicotarea 
cursurilor școlilor de către 
studenții și elevii de culoare 
continuă, toate instituțiile de 
invătămint fiind inchise de 
opt luni.

Evoluția situației din Salvador
Reluarea ajutorului

SAN SALVADOR 15 (Ager
pres). — In conformitate cu or
dinul Comandamentului Frontu
lui Farabaundo Marti pentru 
Eliberare Națională (F.M.L.N.) 
din Salvador, forțele insurgente 
s-au retras din orașele ocupate, 
cu excepția capitalei departa
mentului Morazan — Ciudad 
Francisco Gotera. unde se dau 
lupte grele. Alte 20 de localități 
de mai mică importanță au 
rămas sub controlul insurgenți
lor. F.M.L.N. a adoptat această 
tactică pentru a-și regrupa for
țele. în vederea declanșării unei 
acțiuni de anvergură In urmă-

militar american
toarele zile — a precizat postul 
de radio clandestin al insurgen
ților „Liberacion".

★ 
de 

menționînd
Departamentul

S.U.A..
rămase fidele Juntei 
nămînt din Salvador 
pierderi grele in oameni, tehni
că de luptă și echipament mili
tar și că forțele insurgente re
prezintă o adevărată amenințare 
pentru stabilitatea regimului ac
tual de la San Salvador, a 
anunțat reluarea imediată a aju
torului militar acordat de S.U.A. 
Salvadorului.

stat al 
că trupele 
de guver- 
au suferit

Convorbiri româno-britanice
LONDRA 15 (Agerpres) — Cu 

prilejul vizitei oficiale pe care 
o intreprinde in Anglia, tova
rășul Nicolae Giosan, președin
tele Marii Adunări Naționale a 
Republicii Socialiste România, a 
avut convorbiri cu lordul Hail- 
sham of St. Marylebone. pre
ședintele Camerei Lorzilor, 
George Thomas, președintele Ca
merei Comunelor, și cu alți 
membri ai Parlamentului brita
nic. cu Peter Blaker. ministru de 
stat la Foreign Office, și Jerry 
Wiggin, ministru de stat la Mi
nisterul Agriculturii, Pescuitului 
și Alimentației.

In cadrul intilnirilor au fost 
subliniate bunele raporturi de 
colăborarc multilaterală dintre 
România și Marea Britanie. do
rința comună de a dezvolta pe 
mai departe relațiile dintre cele 
două guverne, ca și dintre par
lamentele celor două țări, in

folosul prieteniei și colaborării 
dintre România și Anglia. al 
cauzei păcii și ințelegerii inter
naționale.

Președintele Camerei Comune
lor, in 
oferit 
român, 
vizitei 
Marea 
președintele Nicolae Ceaușescu, 
impreună cu tovarășa Elena 
Ceaușescu, a hotăririlor adoptate 
cu acest prilej pentru aprofun
darea și dezvoltarea pe multiple 
planuri a colaborării româno-bri
tanice și a conlucrării celor două 
țări pe plan internațional, în 
promovarea destinderii și cola
borării internaționale, a consoli
dării păcii in Europa și in 
intreaga lume.

La intilniri a participat Vasile 
Gliga. ambasadorul țârii noastre 
la Londra.

toastul rostit la dineul 
in cinstea oaspetelui 
a evidențiat importanța 

de stat efectuate in 
Britanic în iunie 1978 de

Singura alternativă - continuarea
luptei de eliberare pină la victoria finală

Declarația președintelui 5. IV. A. P. 0., Sam Nujoma

GENEVA 15 (Agerpres). — 
Reuniunea consacrată reglemen
tării politice a situației din Na
mibia s-a încheiat fără a se a- 
junge la un singur rezultat po
zitiv datorită poziției obstrucțio
niste, închistate a delegației re
gimului Republicii Sud-Africane 
— a declarat Sam Nujoma. pre-

SUCCES AL TEATRULUI 
NAȚIONAL DIN BUCUREȘTI 

LA PARIS

partidulul au intrat 21 000 de 
oameni.

t

Spre un „război 
al televizoarelor"?

TOKIO 15 (Agerpres). — 
Firmele electronice vest- 
europene fac presiuni asupra 
instanțelor Pieței comune să 
restringâ importurile de a-, 
parate electronice din Japo
nia, pentru a-și instaura pro
priul monopol asupra piețe
lor — a declarat Toshio Ta- 
kai. vicepreședinte al Aso
ciației industriilor electro
nice din Japonia. El a spus 
că protecționismul comer
cial nu va rezolva ’ proble
mele industriei electronice 
vest-europene. Printre alte
le, Takai a arătat că produ
cătorii vest-europeni nu au 
reușit, de pildă, să se adap
teze modificării condițiilor 
de pe piață In care predo
mină cererea de 
mai mici.

Exporturile de 
ale Japoniei spre 
cidentală s-au accelerat in 
ultimii ani : exporturile de 
aparate color au fost, în pri
mele II luni ale lui 1980, cu 
40 la sută mai mari decit în 
1979, cele de tuburi pentru 
aceste aparate — cu 22 la 
sută, iar cele de videocase- 
tofoane — cu 145 la sută.

Observatorii consideră că, 
după „războiul autoturisme
lor", declarat între C.E.E. și 
Japonia, se prefigurează în 
prezent și un „război al te
levizoarelor". fie ele color 

J,sau în alb-negru...

tn cadrul turneului pe care 11 
efectuează în Franța. Teatrul 
Național din Bucureșfl a avut 
loc prima reprezentație a cu
noscutei comedii a lui I. L. Ca- 
ragiale — „O scrisoare pierdu
tă". pe scena Teatrului național 
„Odeon" din Paris. La spectacol, 
care s-a bucurat de un succes 
deosebit, au asistat personalități 
ale vieții politice și culturale 
din Franța, membri ai corpului 
diplomatic, un numeros public.

• PREȘEDINTELE PAKIS- 
TANULU. Zia-Ul Haq, a avut, 
joi, convorbiri cu regele Hussein 
al Iordaniei in legătură cu pre
gătirea conferinței islamice, care 
va avea loc la Mecca, la 25 ia
nuarie.

rea lui Alexander Haig In func
ția de secretar de stat. Numirea 
urmează să fie confirmată 
plenul Senatului.

in

televizoare

electronică 
Europa oc-

PROPORȚIILE 
NARCOMANIEI 

IN MAREA BRITANIE

• ERICH HONECKER, secre
tar general al C.C. al P.S.U.G.. 
președintele Consiliului de Stat 
al R.D. Germane, l-a primit pe 
Iosip Vrhoveț, secretar federal 
pentru afacerile externe al 
R.S.F. Iugoslavia, aflat in vizită 
oficială în R.D.G. Cu acest pri
lej, după cum informează agen
ția Taniug. a fost exprimată 
hotărirea părților de a acționa 
pentru dezvoltarea în continua
re, pe multiple planuri, a co
laborării bilaterale.

PLENARA C.C. 
AL P.C. FRANCEZ

Narcomania tn Marea Bri
tanic a luat, in prezent, pro
porții fără precedent, atin- 
gind un nivel record pentru 
întreaga istorie a țării, scrie 
ziarul „Sun". Numai potrivit 
datelor oficiale, in Anglia sint 
înregistrați peste 10 000 de 
narcomani. Dar, adaugă pu
blicația, acesta este numai 
„virful vizibil al aisbergului", 
căci nu sint luate in conside
rare zeci de mii de persoane 
a căror dependență de stupe
fiante nu a atins incă dimen
siunea unei maladii. Deosebit 
de îngrijorător este faptul că 
aproximații? 65 la sută dintre 
cei înregistrați ca narcomani 
sint tineri între 16 si 25 
de ani.

COMUNICAT COMUN 
ELENO-CIPRIOT

In comunicatul comun dat pu
blicității in urma vizitei pre
ședintelui Ciprului Spyros Ky- 
prianou. în capitala Greciei se 
relevă că cele două părți se pro
nunță, în legătură cu desfășu
rarea negocierilor intre repre
zentanții celor două comunități 
din Cipru, pentru ..continuarea 
eforturilor în vederea depășirii 
impasului și realizarea de pro
grese în 
juste și permanente' 
mei cipriote — informează agen
ția ANA.

ședințele Organizației Poporu
lui din Africa de Sud-Vest 
(S.W.A.P.O.), intr-o conferință 
de presă organizată la Geneva. 
A devenit evident că regimul 
sud-african nu dorește alegeri 
libere și democratice in Nami
bia. temindu-se că va fi învins, 
intr-o asemenea consultare elec
torală — a spus Sam Nujoma. 
Acesta a fost, de asemenea, unul 
din motivele pentru care dele
gația Pretoriei ,a refuzat să dis
cute aplicarea rezoluției Consi
liului de Securitate in problema 
soluționării politice a situației 
din Namibia. Poziția de torpila
re a conferinței adoptată de gu
vernul sud-african — a mențio
nat el — ilustrează intenția de 
a continua ocuparea ilegală a te
ritoriului namibian.

In consecință — a subliniat 
Sam Nujoma — ..poporului o- 
primat al Namibiei nu-i rămine 
decit alternativa de a continua, 
sub conducerea S.W.A.P.O., lup
ta de eliberare pini^ la victoria 
finală. Iar responsabilitatea pen
tru pierderile de vieți omenești 
și pentru suferințele care vor 
continua va reveni regimului 
sud-african" — a spus el.

Călătorind de la 
Ulan Bator la Darhan, 
privirea se . îndreaptă 
involuntar pe întinsul 
liniștit al unui' relief 
cu 
calme, 
pictură 
nală, 
ireale, 
viteza 
gini 
mișcare, 
frămintată, curburi de 
dealuri pe care mai 
străjuiesc arbori, falni
ce metereze in bălaia 
soarelui, vintului sau a 
gerurilor năprazniee. 
Ici-colo, ca niște peti
ce uriașe, tarlalele 
rate sau cu culturi 
proape rodite sparg 
niformitatea stranie 
imenselor pășuni, 
multe, multe turme — 
cai, cămile, capre, bo
vine — mărturii ale li
nei ocupații milenare. 
I-am privit pe copii in- 
călecind căluți de ste
pă cu o indeminare 
parcă înnăscută. Aler
gau în tropote scurte, 
inincind distanțele, a- 
propiindu-se și inde- 
părtindu-se de tinte 
imaginare. Zburdau și 
se bucurau cu gurile 
pină la urechi de pri
vilegiul de a fi fost 
priviți... In puține 
locuri din lume se poa
te vedea o ingemăna- 
re atit de fireaseă in
tre om și natură.

Continuăm drumul șl 
in lumina crepusculu
lui. peisajul suferă 
metamorfoze radicale. 
Dealurile și valea sint 
acum acoperite de um
brele lungi ale con
strucțiilor Industriale, 
de schele. Rețeaua de 
drumuri e mai densă, 
ne intersectăm cu co
loane de autocamioane, 
basculante, autoutilita
re. Pină departe răz
bat zgomotele proprii 
unei așezări urbane. 
Fabrici, uzine, clădiri 
moderne, construcții 
social-edilitare anun
ță Darhanul. oraș a- 
flat pe locul doi in Ie
rarhia zonelor indus
triale mongole.

Aici, in așezarea 
modernă ridicată in 
ultimii 20 de ani, oa
menii stepelor, nomazi

forme molcome. 
Ca pe o uriașă 
multidimensio- 

distanțele par 
comprimind in 
mașinii ima- 

panoramiee in 
Stepa, ușor

pină mai ieri, 
din aimacurile 
dite in toate 
și-au găsit un nou mod 
ile viață, pe măsura 
timpului socialist pe 
care-1 trăiesc. Aveam 
să privesc indelung fe
tele locuitorilor din 
Darhan. Chipurile a-

vederea soluționării 
a problc- ROMA

veniți 
răspin- 

zarile

constructori ai noii o- 
rinduiri, tinerii — 
coboriți de pe văile al
bite ale Altaiului sau 
de pe intinderile semi- 
puslii din Gobi — au 
fost și sint prezenți pe 
toate șantierele țării, 
in toate domeniile vie
ții economice și so-

a- 
a- 
u- 
a

Și

Meta morfoze
tn atmacun

însemnări din R. P. Mongolă

siatice destăinulau 
virsta lor tinără. Așa 
cum ne-au relatat gaz
dele noastre, Darhanul, 
ca și alte noi orașe, a 
apărut prin contribuția 
de muncă, hărnicie și 
inteligență a celor ti
neri.

Mobilizați de Uniu
nea Tineretului Revo
luționar Mongol, con- 
tinuind tradițiile pri
melor generații de

ca 
Ia 
al

riale, pretutindeni aco
lo unde se cerc efort, 
dăruire, entuziasm.

Vizita Ia Darhan, 
și discuțiile purtate 
Comitetul Central
Uniunii Tineretului 
Revoluționar Mongol, 
aveau să întărească 
imaginea unei genera
ții tinere cu serioase 
preocupări pentru vii
torul ei, modul cum 
se pregătesc să-și asu-

mc responsabilitățile 
zilei de miine. în pri
mul rind, o concluzie 
cu valoare de simbol : 
in unitățile economice 
vizitate, cea mal mare 
parte a colectivelor de 
muncă o formau tine
rii. Absolvenți ai unor 
școli profesionale, me
dii, de specialitate, ai 
unor facultăți — tine
rii și-au văzut 
nile aspirațiile 
nind specialiști, 
industrie tinără, 
in plin proces de dez
voltare. I-am ascultat 
dest&inuindu-și dru
mul parcurs, eforturile 
actuale pentru conti
nua ridicare a măies
triei profesionale, pro
movarea spiritului gos
podăresc, utilizarea ra
țională a materiilor 
prime, a mașinilor șl 
instalațiilor din dotare.

Cum este firesc, un 
factor determinant in 
huna pregătire a for
ței de ipuncă tinere ii 
constituie ampla dez
voltare a invătămintu- 
lui. Tn R.P. Mongolă 
funcționează sute șl 
sute d« școli frecven
tate in cursul anului 
școlar trecut de peste 
300 000 elevi. Pornind 
de la condițiile speci
fice ale intinderii ță
rii. au fost construite 
mii de internate șco
lare cu o capacitate de 
peste 60 000 locuri. 
Numai In cursul anului 
trecut numărul total al 
elevilor și studenților a 
crescut cu 6 la sută.

...Imaginile tradițio
nale Înregistrate se 
destrămau. Alături de 
pășunile fără margini, 
de turmele șl herghe
liile risipite in stepă 
si-au făcut apariția 
mari combinate indus
triale, cultura plante
lor. pomicultura. Oa
menii acestor locuri, 
tinerii, și-au găsit 
rostul muncjnd cu hăr
nicie. ridicindu-și țara 
pe noi trepte de civi
lizație și progres.

impli- 
deve- 
intr-o 
aliată

IOAN TIMOFTE

• IRANUL a anunțat majo
rarea cu aproape 5 la sută a pre
țului petrolului la export. După 
cum a informat agenția PARS, 
citată 
noul 
va fi. 
36—37

dc agenția France Prcsse, 
preț al petrolului iranian 
in funcție de calitate, de 
dolari barilul. Măsura in

tră în vigoare retroactiv de 
1 ianuarie 1081.

ACCIDENT AVIATIC 
ÎN SPANIA

la

Magistratul Giovanni d'Urso a fost eliberat

La Paris a avut' loc plenara 
C.C. al P.C. Francez, consacrată 
pregătirilor în vederea alegerilor 
prezidențiale care vor avea loc 
In Franța in primăvara aces
tui an.

în cadrul plenarei a luat 
cuvintul Georges Marchais, se
cretarul general al P.C.F., care 
a relevat că campania electorală 
a partidului a găsit un larg ecou 
în rindurile oamenilor muncii, 
ecou atestat de faptul că de la 
începutul acesteia în rindurile

• PREȘEDINTELE ALES al 
S.U.A.. Ronald Reagan, a anun
țat, joi, că încredințează postul 
de reprezentant special al său 
pentru probleme comerciale lui 
William Brook. Această desem
nare încheie lista celor 17 prin
cipali membri ai viitoarei ad
ministrații americane.

Pe de altă parte. Comitetul 
pentru afaceri externe al Sena
tului S.U.A. ,a aprobat desemna-

deUn avion militar american 
tip ..Phantom 4-D“ s-a prăbușit, 
miercuri, la o distanță de circa 
13 kilometri de localitatea Moli
na de Aragon. Cei doi piloți ai 
aparatului și-au pierdut viața in 
accident, ale cărui cauze nu sint 
cunoscute încă — informează 
agenția EFE. S-a anunțat nu
mai că avionul, care efectua un 
zbor de antrenament, venea de 
la baza aeriană Torrejon de 
Ardoz. din apropiere de Madrid.

ROMA 15 (Agerpres) — Ma
gistratul italian Giovanni d’Urso, 
răpit cu 33 de zije in urmă de 
gruparea teroristă autointitulată 
..Brigăzile Roșii", a fost elibe
rat joi. Polițiștii l-au găsit imo
bilizat intr-un automobil stațio
nat pe o stradă din centrul 
Romei. Autoritățile polițienești 
au declarat presei că starea să
nătății magistratului pare a fi 
satisfăcătoare — relevă agenția 
A.N.S.A.

După cîteva ore petrecute la 
sediul Prefecturii poliției din 
Roma. Giovanni d'Urso a fost 
transportat la locuința sa din 
capitala Italiei.

La Palatul Quirinale. pre
ședintele Republicii Iitaliene, 
Alessandro Pertini, și-a expri
mat speranța că după acest caz 
dramatic se impune elaborarea 
unei strategii care să permită 
înfruntarea cu mai multă efica
citate a fenomenului terorist.

Biroul de presă al Partidului 
Comunist Italian a dat publici
tății un comunicat in care, 
după ce se exprimă satisfacția 
în 
lui 
că 
lui

legătură cu salvarea vieții 
Giovanni d’Urso, se afirmă 
„lupta împotriva terorismu- 
continuă".

Iarnă grea în lume

de Cercul Polar Antarctic
bazei consistă in strin-Aterizarea avionului Her- 

cul.es C 130 a fost perfectă pe 
pista 
bazei 
argentiniene 
Antarctida. !n 
padă și vint. 
de primăvară 
temperatura nu arată 
minus 9 
un aer 
oamenii, 
costume 
spre clădirile bazei, pentru a 
regăsi o temperatură norma
lă. Sint circa 110. toți volun
tari. 50 dintre ei rămin aici 
un an intreg, chiar și în 
timpul iernii australe, cind o 
noapte permanentă și un frig 
năpraznic fac inaccesibilă 
viața aici. In afara celor care 
vor să arate că omul poate 
învinge cele mai vitrege con
diții ale naturii. In ciuda a- 
cestei situații, un procentaj 
impresionant dintre ei își re
înnoiesc contractele anuale. 
Și nu » fac numai pentru 
banii cîștigați aici, ci pentru 
că a rezista in mijlocul unei 
naturi ostile probează capa
citatea omului de a înfrunta 
cele mai dificile situații../

Bineînțeles, situația lor nu 
are nimic comparabil cu a- 
ceea a primilor exploratori 
de la începutul secolului, ca 
norvegianul Amundsen, de ■ 
exemplu. Ei trăiesc in clă
diri bine încălzite, au la in- 
demină hrană caldă, iar pro
gramul bine stabilit de lucru 
nu le dă posibilitatea să se 
plictisească. Ce fac acești 
oameni care acceptă să tră
iască la căpătui lumii ? In 
principal — scrie intr-un re
portaj agenția FRANCE 
PRESSE — activitatea locui-

de pămint înghețat a 
de cercetări științifice 

Marambio, in 
jur, numai ză- 
in acest 
australă.

sfir.jit 
Deși 
decit 

aducegrade, vîntul 
deosebit de rece și 

deși sint echipați cu 
speciale, aleargă

torilor 
gerea și transmiterea datelor 
meteorologice parvenite de la 
sateliți și instrumente insta
late pe insula Marambio. Se 
urmărește o intensificare a 
activității prin lansarea, la 
fiecare 15 zile, a unei sonde 
care să transmită date pri
vind mutațiile din păturile 
superioare ale atmosferei.
' Situată pe o mică insulă in 

formă de platou, baza bene
ficiază de o priveliște admi
rabilă, în jur aflindu-se mul
te alte insulițe, cu un contur 
bine desenat. Printre ele, de
rivă foarte încet, cu o viteză 
de 2 kilometri pe oră, enor
me aisberguri care se în
dreaptă spre nord. Doar ci- 
teva păsări se încumetă să 
trăiască aici in acest ano
timp. Numai pinguinii sint a 
prezență permanentă.

Singura problemă in con
dițiile în care, din cauza 
condițiilor meteorologice, avi
oanele nu pot ateriza unitimp 
îndelungat iar marea este în
ghețată. o reprezintă procu
rarea apei potabile, tn timpifi 
ninsorilor, deși abundente, nu 
se poate strînge multă zăpa
dă la un loc, viaturile puter
nice spulberînd-o. Nu este 
posibilă nici pomparea apei 
de mare pentru desalinizare, 
deoarece instalațiile de cana
lizare ar fi continuu rupte de 
blocurile de gheață care de
rivă. Dar oamenii bazei de la 
Marambio acordă puțină im
portanță acestei probleme. Ei 
o privesc, mai curind, ca pe 
o mică meschinărie a Antarc
ticii, care face totul pentru a 
nu cădea sub puterea și te
meritatea omului...

BONN 15 (Agerpres). — După 
ce, în primele zile ale săptă- 
minii, fn landul vest-german 
Hessa a nins abundent și a su
flat un vint puternic, joi situa
ția meteorologică s-a deteriorat 
și mai mult. Circulația rutieră 
a fost perturbată de stratul de 
zăpadă, peste 80 la sută din șo
sele fiind impracticabile, 
multe localități, școlile 
mas Închise. Agenția 
menționează că in zone 
de pe teritoriul R.F.G. 
produs joi cele mai puternice 
perturbări ale circulației din 
această iarnă. In orașul Salzgit
ter, din Saxonia inferioară, a 
fost decretată stare de alertă.

din cauza timpului, 
cursurile școlilor au

ția Reuter, 
nefavorabil 
fost suspendate, iar activitatea 
comercială și economică s-a 
diminuat considerabil.

Răcirea vremii s-a semnalat 
și în unele regiuni sudice. In 
statul Florida a fost instituită 
starea de urgență, ca urmare a 
faptului că temperatura a ajuns 
la minus 13 grade Celsius, ceea 
ce a provocat pagube însemna
te plantațiilor de citrice. Se esti
mează că un sfert din recolta de 
citrice a acestui stat este com
promisă. numai la plantațiile 
de portocali pagubele ridicin- 
du-se la 35 milioane dolari.

II

■ • -4treia" 
expan- 
Feno- 

in Contrast sever : „zgirie-nori", „favelas** la Sao Paolo

mnpnnrxsno

și exploziei urbană
New 

Tokyo, 
aceasta

Londra,
Paris,
Ruhr, 
proximativ ordinea

York, 
bazinul 
era a— 

..... ....... in 
oare, la teza sau extem
poralul de geografie, e- 
levul ar fl trebuit să e- 
numere, cu două-trei de
cenii in urmă, cele mai 
mari centre sau aglome
rări urbane din lume. Nu 
este greu de observat că 
toate acestea erau capita
le sau mari centre eco
nomice din statele puter
nic industrializate. Și nu 
întîmplător. deoarece ur
banizarea a fost, în epoca 
modernă, procesul înso
țitor firesc al revoluției 
industriale. Exodul de 
populație din mediul ru
ral spre cel urban era 
urmarea logică a ofertei 
sporite de locuri de mun
că la orașe datorat in
dustrializării și expansiu
nii sferei serviciilor de
terminată de aceasta.

Astăzi, liceeanul care nu 
ar începe enumerarea de 
mai sus cu Ciudad de 
Mexico și nu ar plasa 
Calcutta înainte de New 
York, Sao Paolo înainte 
de Londra și Tokyo și 
Cairo înaintea Ruhrului nu 
ar primi notă de trecere. 
Explozia urbană nu mai 
are loc în țările dezvol
tate, cl este un fenomen 
caracteristic 
rînd 
dezvoltare.
Mexico numără în pre
zent 15 milioane locuitori, 

13 milioane.

în primul 
țărilor în curs de 

Ciudad de

Panlo

Rio de Janeiro 10, Cairo 
8, Lagos, Calcutta și Bom
bay, Jakarta și Bangkok 
sint alte cîteva din cita
delele „lumii a 
aflate în aceeași 
siune explozivă,
menul apare firesc 
acest secol care este, in
tre altele, și secolul ur
banizării. Pe la 1900, 
doar aproximativ un pro
cent din populația lumii 
trăia la orașe. Adică doar 
cîteva zeci de milioane 
de oameni. In prezent, 
ponderea populației ur
bane pe glob a ajuns la 
40 la sută 
liarde de 
pină 
Intui 
vit experților O.N.U., 50 
la sută. Adică peste 3 
miliarde de oameni.

Dificultățile pe care le 
creează această imensă 
migrație de la sat la oraș 
sînț însă deosebit de a- 
cute pentru țările în curs 
de dezvoltare. Pe de o 
parte, pentru că lor le 
revine „partea leului" 
din acest aflux. Din 
cele 60 de orașe eu peste 
5 milioane de locuitori ale 
anului 2000, apreciază ex- 
perții, 45 se vor afla în 
„Sudul" subdezvoltat.
Peste două decenii, Ciu
dad de Mexico va ajunge 
la 30 milioane de locui
tori, Sao Paolo la 26, Rio 
de Janeiro la 20. Din 
țările dezvoltate, numai 
Tokyo, New York și 
Los Angeles se vor mai

la 
va

(peste 1,8 mi- 
persoane), iar 
sfirșilul seco- 
atinge, potri-

număra printre primele 
15 orașe ale lumii. Pe de 
altă parte, ușor de în
țeles, din cauza posibili
tăților reduse de care ță
rile sărace dispun pen
tru a soluționa complexe
le probleme pe care le 
ridică o mișcare demo
grafică de asemenea am
ploare. După cum se știe, 
dificultățile pe care le 
intimpină marile aglome
rări urbane din aceste 
state sint de o acuitate 
extremă chiar și fără 
dublarea de populație pe 
care o vor înregistra in 
următoarele două decenii. 
Pentru a asigura locuri 
de muncă, locuințe, spi
tale. școli, mijloace de 
transport, rețele de apă. 
electricitate, canalizare, 
tot ceea ce înseamnă 
viată urbană, pentru ma
sele rurale ce invadează 
orașele este nevoie de 
mijloace materiale, finan
ciare și umane imense, de 
care țările în curs de 
dezvoltare duc lipsă a- 
eută. Consecințele acestei 
stări de lucruri sint cu
noscute: centrele conglo
meratelor urbane 
aceste state sint 
conjurate de imense 
tiere formate din
cioabe ridicate din seîn- 
duri. 
bidoane 
diverse 
corturi 
salubre,
sate etc. Aproape 
excepție ele sint lipsite

din 
în- 

car-
co-

carton, tablă 
sau resturi 
materiale, 

sau barăci 
din autobuze

de 
de 

din 
în
că- 

fără

de canalizare, curent e- 
leclric, instalații sanita
re, de tot ceea ce defi
nește modul de viață 
urban. Numitorul comun 
al acestor periferii, cu
noscute sub denumirea de 
„slum", in țările de limbă 
engleză, 
cele de limbă 
„favelas" in 
„basti" in India, 
pas" în Chile.
în Indonezia, este mizeria 
sub cele mai diverse as
pecte, Astfel, numai circa 
10 la sută din cei 9—10 
milioane de locuitori ai 
Calcuttei dispun de cana
lizare. numai o cincime 
din bărbații apți de mun
că din periferiile capita
lei mexicane au un loo 
de muncă, iar criminali
tatea și prostituția sint 
pretutindeni in raport 
direct proporțional cu 
mensiunile șomajului.

La întrebarea de ce 
tuși un număr atit 
mare de oameni 
țările sărace migrează de 
la sate spre centrele ur
bane. răspunsul este sim
plu: orhșul oferă cel puțin 
speranța unei vieți mai 
bune, o șansă slabă, dar 
oricum o șansă de a ac
cede cîndva la un loc de

„bidonville", în 
franceză, 
Brazilia, 
„callam- 
„shanly"

di-

to- 
de 

din

muncă mai bine retribuit, 
la invătămint și cultură, 
la îngrijire 
petentă in 
ș.a.m.d. fn 
dezvoltării, 
ral aceste 
mai reduse decit 
veniturile pe cap 
cuitor înseși fiind 
ori mai miei.

In ultimii ani. 
mele acute ale marilor o- 
rașe, îndeosebi ale celor 
din țările în curs de dez
voltare, au format- su
biectul dezbaterilor in nu
meroase 1 
ționale — 
Conferința 
așezările 
Vancouver 
Concluzia 
cestor dezbateri a fost lip
sită de orice echivoc. Ca 
și toate celelalte conse
cințe dureroase ale sub
dezvoltării, șl problemele 
ridicate de creșterea ex
plozivă a orașelor din ță
rile „lumii a treia" nu-si 
pot găsi soluționarea decit 
pe calea asigurării unui 
progres economic cit mai 
rapid al acestor state — 
obiectiv esențial al noii 
ordini economice interna
ționale.

BAZIL ȘTEFAN

medicală com- 
caz de boală 
condițiile sab
in mediul ru- 

șanse sini și 
la oraș, 
de lo
de 2—4

prnble-

foruri interna- 
intre care și 

. O.N.U. privind 
umane de la 

■ — Canada,
generală a a-

In mai 
au ră- 
D.P.A. 
întinse 

s-au

WASHINGTON 15 (Agerpres) 
— Coasta de est a Statelor 
Unite este afectată în prezent 
de vremea nefavorabilă, tem
peraturile fiind cu mult mai 
scăzute față de media obișnuită 
înregistrată în aceste regiuni. 
In statele din nord-est răcirea 
vremii a dus la înghețarea ape
lor din mai multe porturi, tra
ficul fiind total întrerupt. In 
aceleași regiuni, relatează agen-

TOKIO 15 (Agerpres) — La 
Tokio s-a anunțat că din cauza 
viscolelor și ninsorilor 
care, luna trecută, au 
mai multe regiuni din 
și estul Japoniei, și-au . 
viața 50 de persoane, iar alte 
500 au avut de suferit de pe 
urma vremii nefavorabile. De 
asemenea, un număr de 23 de 
alpiniști au fost dați dispăruți 
in zonele montane din nordul 
și centrul țării.

Maimuța și credulitatea

masive 
afectat 
centrul 
pierdut

R. ȚEPEȘ

Vor râmine urșii in Alpi ?
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ț 
ț 
ț 
ț 
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Ziarul „New York Times" 
recent un anunț prin care 
„agenție" pentru munca la 
ferea serviciile de femeie 
ale unei... maimuțe special 
leva sute de persoane s-au 
diat ziarului, pentru „angajarea" '. 
mutei. Ulterior, s-a dovedit insă că 
nunțul fusese fals : unul dintre institu
tele de sondare a opiniei publice ur
mărise doar să stabilească... gradul de 
credulitate al americanilor !

Care, după cum te vede, este consi
derabil !

Muzică de speriat... păsările !
Formația de muzică pop ,,Queen" din 

Marea Britanic este foarte îndrăgită de 
funcționarii aeroportului Whitering ! Și 
aceasta dintr-un motiv mai puțin mu
zical : muzica formației, transmisă la 
megafoanele aeroportului, alungă păsă
rile care zboară deasupra pistelor, pe- 
riclitind grav traficul aerian I După pă
rerea specialiștilor, păsărilor nu le plac 
tsariațiile bruște de tonalitate, caracte
ristice acestei formații I

u publicat 
» pretinsă 
domiciliu o- 
de serviciu 

dresate. Ci- 
adresat ime- 

mai- 
a-

Hercule, erou de balet
La Teatrul mic 

balet din 
premiera 
din viața 
Montarea
kolai Martinov, a fost realizată de maes
trul de balet Nikolai Boiarcikov.

academic de operă și 
Leningrad a avut loc, recent, 
baletului „Heracles", inspirat 

celebrului erou mitologic, 
baletului, pe muzica lui Ni-

Zoologii elvețieni studiază posibilita
tea aclimatizării, fa munții Alpi, a ur
șilor din Europa centrală. Ultimul urs 
din Alpi a fost omorit in 1904 sub pre
textul protejării animalelor domestice, 
deși, după cum se știe, urșii sint in ge
neral vegetarieni. După părerea spe
cialiștilor. campania de aclimatizare a 
urșilor in Alpi ar avea sorți de izbindă .'.

latre trezindu-și stăpinii și salvindu-le, 
astfel, viața, in momentul în care, in
tr-o dimineață, in locuința lor a iz
bucnit un incendiu.

Popularitatea ceasurilor solare

Amatori de... papagali
unLa întrebarea „unde poți cumpăra 

papagal indonezian vameșii indone
zieni vă vor răspunde simplu : „La 
Hamburg Cu toate măsurile adop
tate vizind interzicerea scoaterii 
țară a exemplarelor faunei exotice, 
mărul de papagali indonezieni 
nuă să crească pe piețele 
Principala cauză o 
in ~ 
exotic ajunge pină la

din 
nu- 

conti- 
occidentale. 

constituie faptul că, 
R.F.G., de pildă, prețui unui papagal 

2 000—4 000 mărci !

Și-a onorat numele
Un dine purtind

(Norocosul) a dovedit 
adevărat numele ! Terierul a început să

numele „Lucky" 
că-și merită cu
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In R.D. Germană ceasurile solare și-au 
reciștigat popularitatea. Astfel, la Pots
dam, au fost restaurate 260 ceasuri so
lare instalate pe monumentele istorice 
ale orașului.

De asemenea, a fost inițiat un program 
guvernamental pentru 
turor 
rică

restaurarea tu- 
ceasurilor solare cu valoare isto- 

sau artistică.

Muzeul motocicletei
fn sălile castelului din orașul Kamen, 

situat in sudul Cehoslovaciei, se află un 
muzeu al motocicletelor. Cea mai veche 
„piesă" a colecției este o motocicleta 
construită in 1894, din care în lume 
există numai 6 exemplare. De aseme
nea, se află expusă 
de curse 
lovacă „Laurin și Klement" în 
pabilă să atingă o viteză de 
pe oră.

Colecția Include și premiile 
sele trofee ciștigate de motocicliștii ce
hoslovaci la concursurile internaționale, 
precum și documente despre activitatea 
Federației internaționale de motociclism, 
ale cărei baze au fost puse in 1904 
orășelul Pacov.

sălile castelului din orașul Ktimen, \

aici o motocicletă 
construită de firma cehos- 

1905, ca-
80 de km

?i diver-
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